
działająca od tego roku produkcja Cold Brew, czyli kawy macerowanej na 

RELACJA
Z JARMARKU 

ŚWIĄTECZNEGO

str. 4 - 5

WYWIAD
Z BURMISTRZEM RUMI

MICHAŁEM PASIECZNYM

str. 22 - 23

DOCHODY I WYDATKI
W 2024 ROKU –

BUDŻET PRZYJĘTY

str. 12 - 13

BEZPŁATNY BIULETYN INFORMACYJNY
URZĘDU MIASTA RUMI

STYCZEŃ 2024
NR  (325) ISSN 1897-3620

Rumskie
N

  Największe
inwestycje 2023 roku

str. 14-16



WYDARZENIA
Wydarzyło się – w skrócie

Jarmarkiem powitaliśmy Święta

Koncert Kolęd na góralską nutę

INWESTYCJE
Największe inwestycje 2023 roku

Przegląd miejskich inwestycji

SPRAWY SPOŁECZNE
Za dużo jedzenia w lodówce? Pomóż potrzebującym 

Samotna Wigilia? Wolontariusze nie zapomnieli o potrzebujących

Mieszkańcy Rumi liczą wspólne, szczęśliwe dekady

SPORT
Świąteczno-noworoczne tradycje MOSiR-u

Forma życia? Zawsze jest dobra pora

KULTURA
Nowy rok – nowe ja. Czytelnicze postanowienia

Pasja – jak pomóc dziecku ją odkryć?

SAMORZĄD
Wywiad z burmistrzem Rumi Michałem Pasiecznym

Tak pracowali miejscy radni

Nowe drogi, żłobek, przedszkole i hale sportowe – taki jest plan

na 2024 rok

BIZNES
Rumia Invest Park coraz bardziej eko

Olle Cafe ma już 10 lat. „Włosi zaczęli pić naszą kawę”

OGŁOSZENIA
Objazdowa zbiórka odpadów niebezpiecznych

Harmonogramy wywozu odpadów komunalnych w 2024 roku

Kalendarz wydarzeń

Zmiany w funkcjonowaniu MOPS-u

 

RUMSKIE NOWINY
2

SPIS TREŚCI 3
4-5
6-7

14-16
18-20

8
8

27

9
26

 
10
11

12-13
21

22-23

17
24-25

27
28-29
30-31

32

24-25 Olle Cafe ma już 10 lat

Rumia Invest Park coraz bardziej eko 17

8 Uratuj jedzenie, pomóż potrzebującym

Biuletyn informacyjny Urzędu Miasta Rumi | Opracowuje: Wydział Promocji i Zieleni Miejskiej, 84-230 Rumia, ul. Sobieskiego 7, e-mail: promocja@rumia.eu
Redaktor prowadząca: Anna Borys | Redakcja i korekta: Piotr Szymański, Kamil Złoch | Skład i opracowanie graficzne: 2Pi Group | Druk: Wydawnictwo Bernardinum Sp. z o.o.  |  Nakład 7000 egz.

RumiaUM miasto_rumiarumia.eu miastorumia aplikacja BLISKO



WYDARZENIA 3

Wydarzyło się... w skrócie

18 GRUDNIANOWI NAUCZYCIELE MIANOWANI

Sześcioro nauczycieli pracujących na co dzień w rumskich szkołach postawiło kolejny krok 
w swoich zawodowych karierach. Pedagodzy podczas symbolicznej uroczystości
w Miejskim Domu Kultury odebrali z rąk wiceburmistrza Ariela Sinickiego i przedstawicieli 
Wydziału Edukacji, Kultury i Sportu rumskiego urzędu miasta akty mianowania. Oznaczają 
one pomyślne zdanie egzaminu i tym samym awans na drugi z trzech stopni – kolejny to już 
tytuł nauczyciela dyplomowanego.

Od tego momentu oficjalny status nauczycieli mianowanych przypadł: Iwonie Borowik 
(Szkoła Podstawowa nr 4 im. Janusza Korczaka), Annie Dębskiej (Szkoła Podstawowa nr 7 
im. Karola Wojtyły), Joannie Zarwalskiej (Szkoła Podstawowa nr 10 im. Jana Brzechwy), 
Aleksandrze Ćwiek (Szkoła Podstawowa nr 10 im. Jana Brzechwy), Alicji Januszewskiej 
(Zespół Szkół Ogólnokształcących) i Katarzynie Golli (Zespół Szkół Ogólnokształcących).

2 GRUDNIA ZIEMOWIT WERRA PONOWNIE NAJLEPSZY

Czternastoletni rumianin Ziemowit Werra wygrał Grand Prix Polski w Kartingu Halowym, 
powtarzając swój sukces sprzed roku. Młody kierowca nie miał sobie równych na torze 
Kormoran w Olsztynie – zarówno w kategorii juniorskiej (do 16. roku życia), jak i open 
(klasyfikacja ogólna). Za tegoroczne zwycięstwo nastolatek będzie mógł skorzystać
z przygotowanej przez organizatorów nagrody – przejażdżki rajdowym Fordem Fiestą WRC2.

Mimo młodego wieku Ziemowit ma już na swoim koncie m.in. tytuł lidera światowego 
rankingu juniorów Sodi W Series oraz dwukrotne mistrzostwo kraju w kartingu halowym 
kategorii mini (do lat 14). Wszystko zaczęło się od fascynacji startami Roberta Kubicy. Sukcesy 
słynnego polskiego kierowcy wyścigowego spowodowały, że w 2019 roku rumianin 
rozpoczął regularne treningi kartingowe. Do dziś szlifuje swoje umiejętności na torach
w Sopocie, Gdańsku, Człuchowie czy Chojnicach. 

6 GRUDNIACHOINKA UDEKOROWANA PRZEZ MAŁYCH MIESZKAŃCÓW
Czym lepiej przystroić świąteczną choinkę, jeśli nie dziecięcą fantazją?
O to, żeby rumian korzystających z urzędowego Biura Obsługi 
Mieszkańców witał bożonarodzeniowy nastrój, zadbali zerówkowicze 
ze Szkoły Podstawowej nr 1. Dzieci udekorowały drzewko wspólnie
z wiceburmistrzem Arielem Sinickim, pracownikami magistratu oraz 
swoimi opiekunami, kontynuując lokalną tradycję, która trwa już od 7 lat.

Co roku zmieniają się placówki, które angażują dzieci w przedświątecz-
ną akcję. Do tej pory były to kolejno przedszkola: „Pod Topolą”, „Bajka”, 
„Iskierka”, „Dobre Przedszkole” i „Planeta Uśmiechu”. Jednorazowa 
przerwa, ze względu na pandemiczne obostrzenia, nastąpiła tylko
w 2020 roku.

6 GRUDNIA PRZY OGNISKU ŚWIĘTOWALI MIKOŁAJKI

Miejski Dom Kultury po raz pierwszy zaprosił rumian na popołudnie 
pełne świątecznej atmosfery i dobrych emocji. W programie 
plenerowych mikołajek organizowanych w parku Starowiejskim 
znalazły się m.in. przejażdżki bryczką z zaprzęgiem Świętego 
Mikołaja, kosz pełen cukierków, ognisko z kiełbaskami i grochówka 
z kotła. 

Wydarzenie wsparli: Urząd Miasta Rumi, spółka Rumia Invest Park, 
Tygrys.NET i rumski oddział Fundacji Rozwoju ZHP Chorągwi 
Gdańskiej.

Laureaci zawodów – na najwyższym stopniu
 podium Ziemowit Werra (archiwum prywatne)

Uczniowie Szkoły Podstawowej nr 1
wraz z opiekunami i wiceburmistrzem Arielem Sinickim

Dzieci ze Szkoły Podstawowej nr 1
wraz z nauczycielką

Bryczka konna, którą mogli
przejechać się uczestnicy wydarzenia Ognisko – jedna z atrakcji mikołajek

Sześcioro nauczycieli mianowanych z wiceburmistrzem Arielem Sinickim 
 i Katarzyną Pierzgalską (pierwsza od lewej), naczelnikiem Wydziału

Edukacji, Kultury i Sportu Urzędu Miasta Rumi 



Jarmarkiem powitaliśmy Święta

Trzy popołudnia i wieczory pełne świątecznych atrakcji, kilkudziesięciu wystawców oferujących 
rękodzieło i przeróżne potrawy, a także tysiące odwiedzających – tak przebiegał Jarmark Świąteczny 
organizowany w parku Starowiejskim. Była to już szósta edycja wydarzenia, które wprowadza 
mieszkańców Rumi w nastrój nadchodzących Świąt.

WYDARZENIA4

Przez trzy grudniowe dni – a właściwie wieczory – 
życie w Rumi skupiło się na Jarmarku Świątecznym. 
Od piątku 15 grudnia do niedzieli 17 grudnia park 
Starowiejski razem z Miejskim Domem Kultury 
zamieniły się w centrum wydarzeń pełne atrakcji, 
ozdób i stoisk, na których można było zaopatrzyć 
się z myślą o nadchodzących Świętach Bożego 
Narodzenia.

Orszak wprowadził świąteczny nastrój

Na ostatniej prostej przed Świętami mieszkańcy 
Rumi poczuli nastrój w wyjątkowym towarzy-
stwie: wśród Świętego Mikołaja i jego pomocni-
ków, przy dźwiękach orkiestry, chórów i lokalnych 
artystów oraz z animatorami, którzy wypełniali 
czas najmłodszym uczestnikom.

Symboliczne otwarcie rumskiego jarmarku to 
wejście orszaku, który w piątkowe popołudnie 
zaprosił mieszkańców do wspólnego spędzania 
czasu w parkowych przestrzeniach. Ekspres 
Polarny z Orkiestrą Dętą Gminy Kosakowo, 
Mikołajem i jego pomocnikami pomaszerował
w kierunku sceny chwilę po godzinie 18:00.

Tam rumian, którzy zagościli na jarmarku, witali 
m.in. wiceburmistrz Ariel Sinicki, sekretarz miasta 
Marcin Kurkowski i przewodniczący Rady

Miejskiej Krzysztof Woźniak oraz wiceprzewodnicząca Maria Bochniak, życząc wszystkim dobrej 
zabawy i udanych Świąt Bożego Narodzenia.

Zaraz po symbolicznym otwarciu mikrofony przejęli pierwsi wykonawcy i w parku rozbrzmiały świąteczne 
pieśni: tego wieczoru na scenie wystąpili chór Ergo Cantemus ze Szkoły Podstawowej nr 10, Jagoda „Goda” 
Wojciechowska oraz Kinga Włodarkiewicz i Marta Byczk z „Rumskiego Wokalu”. Jednocześnie do wejścia
na teren jarmarku zachęcała jeszcze wspomniana orkiestra, która przygrywała nastrojowe melodie tuż obok 
Dworku pod Lipami. 

Tłum mieszkańców
podczas otwarcia Jarmarku Stoiska cieszyły się dużym zainteresowaniem
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Wydarzenia i warsztaty

Sobota upłynęła już pod znakiem dodatkowych aktywności, które były skierowane szczególnie do młod- 
szych mieszkańców. To animacje dla dzieci na parkowej scenie, a pomiędzy nimi – widowiskowy pokaz 
rzeźbienia w lodzie w wykonaniu prawdziwych mistrzów w swoim fachu oraz kolejne świąteczne pieśni
z udziałem lokalnych artystów.

Rumianie, którzy pojawili się na jarmarku drugiego dnia, mogli wysłuchać kolęd i piosenek w wykonaniu 
zespołów „Grandi Voci”, Gdyńskiej Bryzy, Chóru Lira i kilkorga solistów: Joanny Bojanowskiej, Anity 
Redzimskiej, Kariny Gęsickiej, Macieja Barteckiego, Urszuli Pozanskiej, Anety Tkacz i Emilii Kulaszewicz.
Dla dzieci przygotowano natomiast warsztaty plastyczne i naukę ozdabiania pierników w Miejskim Domu 
Kultury, choć najbardziej czekały one na… powrót Świętego Mikołaja, który znów zawitał do Rumi
i miał czas, żeby wysłuchać i zapozować do pamiątkowego zdjęcia z każdym dzieckiem, które czekało na jego 
przyjazd w samą Wigilię. Ci, którzy minęli się z jego obecnością, mogli nadać swój własny list ze specjalnymi 
życzeniami do świątecznej skrzynki w Miejskim Domu Kultury.

Niedziela, czyli ostatni dzień rumskiego Jarmarku Świątecznego, to także muzyczne, bożonarodzeniowe 
emocje ze sceny już od popołudnia (na scenie Igor Kąkel z „Rumskiego Wokalu” z zespołem, kolędy
w wykonaniu Chóru św. Cecylia i Chóru Kaszubskiego „Rumianie” oraz zespół MUZAiKA i Leszek 
Winczewski, który zaangażował do zabawy mieszkańców), świąteczni animatorzy, jarmarczne sklepiki
i gastronomia oraz warsztaty dla dzieci. Przez cały Jarmark Świąteczny wszyscy odwiedzający mogli też ciągle 
korzystać z minizoo i karuzeli czy rozświetlonych stanowisk do świątecznych zdjęć.

Partnerami organizowanego przez Urząd Miasta Rumi wydarzenia byli Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji
w Rumi, Miejski Dom Kultury oraz PUK Rumia.

W piątek jarmarczna scena żyła aż do godziny 21:00. 
To czas, w którym na miejscu można było też 
spotkać świątecznych szczudlarzy, elfy, Myszkę 
Miki, a także zajrzeć do obleganej przez mieszkań-
ców (najmłodszych, ale nie tylko) zagrody
ze zwierzakami lub przejechać się na bezpłatnej 
karuzeli.

Wystawcy, czyli podstawa jarmarku

W piątkowy wieczór wystartowali też wystawcy, 
którzy zgłosili się do udziału w Jarmarku Świątecz-
nym. Tym razem na odwiedzających czekało ponad 
30 stoisk, przy których można było zakupić m.in. 
świece, miody, biżuterię, makramy, ceramikę, 
zdobione pierniki, torby, drewniane akcesoria czy 
rzemieślnicze cukierki – idealnie nadające się na 
świąteczne prezenty.

Część wystawców to stanowiska gastronomiczne, 
czyli autorzy wszelkich zapachów i aromatów, które 
skutecznie zachęcały do zostania na Jarmarku
nieco dłużej. Skosztować pod chmurką można było 
m.in. tradycyjnych świątecznych potraw i kuchni 
polskiej na czele z bigosem i ziemniaczkami, 
grzanych win i gorącej czekolady, produktów 
rzemieślniczego browaru, gofrów, podgrzewanych 
na ruszcie góralskich serków czy dobrze znanych 
pajd ze smalcem.

Niektórzy z wystawców przygotowali też swoje 
specjały w wersjach na wynos, którymi można było 
uzupełnić zestawy dań na świątecznych stołach.
W dużej mierze w strefie gastronomicznej 
mogliśmy spotkać lokalne firmy i restauracje.

Na miejscu można było kupić np. góralskie sery i produkty,
które kojarzą się ze Świętami

Minizoo i stajenka
przy Miejskim Domu Kultury

Odbywające się podczas Jarmarku
warsztaty dla dzieci 

Oświetlona fotoramka do zdjęć
była jednym z hitów Jarmarku

Pokaz rzeźbienia figur lodowych
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Ludowa muzyka łączy pokolenia oraz narody –  
rozmowa z liderem zespołu Krzysztofem
Trebunią-Tutką

MOSiR Rumia: Czy pierwszy raz gościliście w Rumi? Jak wam się tutaj 
podobało? Czy są jakieś elementy, które chętnie zaczerpnęlibyście
z kaszubskiej muzyki lub tradycji? 

Krzysztof Trebunia-Tutka: Odwiedziliśmy wiele miast i miasteczek na Wybrze-
żu. Zawsze wspaniale przyjmowano nas w Trójmieście, ale w Rumi byliśmy po raz 
pierwszy. Miasto ma energię młodości i czujemy tu wiatr od morza – otwartość 
i wolność. Klimat i ludzi Pomorza bardzo lubimy! Rodzina mojej żony Anity 
wywodzi się z Pomorza, więc mamy tu krewnych i znajomych. Wszyscy są bardzo 
związani z morzem – emocjonalnie i zawodowo. Podobnie jak Kaszubi jesteśmy 
dumni ze swojej oryginalnej kultury, szukamy w niej wartości łączących ludzi 
dobrej woli, a muzyka znakomicie w tym pomaga. Budujemy mosty i otwieramy 
się na innych od początku naszej działalności artystycznej. Z każdego spotkania 
wynika dużo dobrego. Chętnie zaadaptowalibyśmy wasze diabelskie skrzypce
i tradycję zażywania tabaki. Ciekawe tylko, co na to najstarsi górale i najstarsi 
Kaszubi...

– Dzięki temu koncertowi mieszkańcy mogą już wcześniej poczuć atmosferę nadchodzących Świąt Bożego Narodzenia, zwłaszcza że gościmy z tej okazji prawdziwe gwiazdy polskiej 
estrady – mówi Jolanta Król, dyrektor MOSiR-u w Rumi.

W Rumi kolędowali do tej pory: Arka Noego, zespół Mazowsze, zespół Śląsk, Golec uOrkiestra, Włodzimierz Korcz i Alicja Majewska, Anna Wyszkoni, Enej
i Pectus. Występy zawsze cieszą się dużą frekwencją oraz znakomitym odbiorem ze strony publiczności. Tak było i tym razem, muzycy z południa dali
16 grudnia dwa koncerty. Dzięki tradycyjnym, pełnym klimatu utworom Trebunie-Tutki wprowadziły rumską widownię w podniosły, odświętny nastrój.  

Po raz dziewiąty w hali rumskiego MOSiR-u odbył się Koncert Kolęd. Podczas tegorocznej imprezy publiczność 
zawdzięczała wyjątkową atmosferę góralskim pieśniom świątecznym oraz pastorałkom wykonywanym przez 
kapelę „spod samiuśkich Tater”, czyli zespół Trebunie-Tutki.

Koncert Kolęd na góralską nutę

Jak wygląda okres świąteczno-noworoczny w waszym zespole i rodzinie? 
Jakie tradycje są pielęgnowane? 

Dla nas, górali i zakopiańczyków, to najpiękniejszy czas w roku, najważniejsze 
święta. Zwykle mamy tu śnieg, jest u nas bajkowo! Odkąd gramy koncerty – a to 
już blisko 30 lat – mamy mniej czasu na przygotowania do świąt, ale po powrocie 
z wojaży nadrabiamy zaległości. Święta to również czas naszego muzykowania, 
tyle że w kameralnym, rodzinnym gronie. Zawsze do Godnich Świąt (Bożego 
Narodzenia) przygotowywał nas okres adwentu, czas wyciszenia. Nie grano,
nie śpiewano, a dziś adwent to „radosny czas oczekiwania na przyjście Pana 
Jezusa”, więc nie ma już takich rygorów ani ścisłego postu. Góralskie zwyczaje 
świąteczne są oryginalne i sięgają daleko w przeszłość. W dzień Wigilii za framugi 
okien i drzwi wkłada się „podłaźnicki” – gałązki świerkowe lub jodłowe,
a po pasterce chodzi się do dziewcząt na „podłazy”. Składając życzenia, sypiemy 
owsem, a tuż po Wigilii ruszają kolędnicy z szopką, gwiazdą, z turoniem. Kiedy 
byliśmy dziećmi, już od pierwszych dni grudnia przygotowywałem kolegom 
teksty, szykowaliśmy rekwizyty i ubrania kolędnicze, by zaraz po wieczerzy 
wigilijnej ruszyć od domu do domu. To piękny zwyczaj, który zainspirował mnie 
do opracowania specjalnego programu dla zespołu Trebunie-Tutki.

Krzysztof Trebunia-Tutka
podczas koncertu w Rumi

Górale zaprezentowali świąteczne utwory połączone
z muzycznymi tradycjami swojego regionu
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ale też z Adrianem Sherwoodem i jego zespołami African Head Charge i 2 Bad Card,
z Kinior Future Sound, Kirgizami, Andrew Cronshawem z Londynu, a ostatnio
z Quintetem Urmuli z Tbilisi. Nagrana z Gruzinami płyta „Duch Gór – The Spirit Of The 
Mountains” grana była w rozgłośniach europejskich, w Stanach i Kanadzie. Zespół 
koncertuje od lat nie tylko na najważniejszych festiwalach world music w Europie, ale 
także reprezentował Polskę na EXPO’98 w Portugalii i EXPO AICHI’2005 w Japonii. 
Graliśmy też w Indiach, Chinach, Emiratach Arabskich, Azerbejdżanie, Armenii.

W domu śpiewaliście pieśni tradycyjne czy już wtedy tworzył pan własne 
kompozycje pod szyldem nowej muzyki góralskiej?

Dzieciństwo było wypełnione tradycją. Tato dbał, żebyśmy nią przesiąkli. Znamy ją 
i mamy głęboko w sercu. Chciałbym, by wśród najciekawszych zjawisk w muzyce 
świata swoje miejsce miała też nasza góralska muzyka. To dlatego od lat uczę 
młodzież muzyki tradycyjnej, a niedawno Polskie Wydawnictwo Muzyczne 
opublikowało mój trzytomowy podręcznik do nauki gry na skrzypcach i basach 
góralskich „Muzyka Skalnego Podhala”. Setki młodych ludzi uczą się grać
po góralsku, nasza muzyka nie zaginie! Najbardziej jednak lubię to, co najtrudniejsze – 
pisanie tekstów i komponowanie nowych utworów. Wzorując się na budowie 
muzycznej dawnych góralskich melodii, nasycając je takimi cechami muzycznymi jak 
np. skala góralska, rytm rubato, specyficzna harmonizacja, tworzę repertuar dla 
zespołu Trebunie-Tutki. Każdy członek zespołu śpiewa i gra stylowo na swoim 
instrumencie, a to w całości tworzy niepowtarzalne brzmienie, dzięki któremu 
jesteśmy rozpoznawalni w świecie, w gatunku etno i world music. Nie jesteśmy 
zespołem folkowym w polsko-showbiznesowym znaczeniu. Gramy po swojemu, 
korzystając ze źródeł naszej polskiej i karpackiej kultury. Jest ona dla nas bazą
i punktem odniesienia. Zawodowo zajmuję się edukacją muzyczną, czasem jeszcze 
projektuję góralskie chałupy, bo jestem architektem ze specjalnością architektury 
drewnianej, ale we wszystkim, co robię, staram się podkreślać swoje korzenie.

W ludowej kulturze góralskiej kolędy i pastorałki zajmują szczególne 
miejsce. Czy tak jest również u was?

O dawnych zwyczajach opowiadałem podczas koncertu, gdzie nie zabrakło 
najpiękniejszych pastorałek góralskich i tradycyjnych polskich kolęd. 
To perełki muzyczne, które wzbogacamy naszym stylem wykonawczym
i charakterystycznym instrumentarium. Mieszkańcy Rumi mogli pośpiewać 
z nami również „po nasymu”! 

O Trebuniach-Tutkach mówi się, że muzyką przesiąkli już od kołyski. Od ilu 
pokoleń rodzina zajmuje się muzykowaniem? 

Udokumentowane muzykowanie tradycyjne w naszym rodzie po mieczu
(krewni ze strony ojca – przyp. red.) sięga ponad stu lat. Nasz tato Władysław 
Trebunia-Tutka to legendarna i ważna dla Podhala postać wybitnego muzykanta 
i artysty plastyka. Grał też ze swoimi braćmi, potem ze mną – najstarszym synem. 
Wkrótce dołączyło rodzeństwo, Anna i Jan, które zaprosiłem do mojej kapeli Tutki. 
W 1991 r. nagrania z Twinkle Brothers z Jamajki jako Trebunia Family otworzyły 
nam drogę i ośmieliły do dalszych kroków muzycznych, milowych dla postrzega-
nia polskiej muzyki tradycyjnej. Pierwsza płyta ukazała się w 1992 r. w Londynie. 
Tym „koniem trojańskim reggae” udało nam się zaistnieć w świecie w gatunku 
world music, a mnie przekonać rodzinę o konieczności założenia profesjonalnego 
zespołu. Po sukcesach na listach muzyki świata pojawiły się zaproszenia
na koncerty. Trebunie-Tutki, nie wyrzekając się swoich korzeni góralskich, 
uczestniczą więc w międzynarodowych fuzjach – nie tylko z Jamajczykami, 

Publiczność podczas koncertu

Góralskie nuty wprowadziły mieszkańców
w świąteczny nastrój

Podczas koncertu można było
usłyszeć różne instrumenty
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Gdy inni w wigilijny poranek zastanawiają się, czy na pewno zaprosili wszystkich gości i przygotowali 
potrawy, oni wyruszają o świcie w drogę. Ponad 90 osób w te Święta pracowało charytatywnie przy 
Mobilnej Wigilii dla Samotnych w Rumi – akcji, którą już od kilku lat organizuje Stowarzyszenie Jonatan.

Zasady są proste: organizacja koordynuje sponsorów i zbiórkę darów, z których można stworzyć świątecz-
ne paczki. Każdy, kto boryka się z problemami lub jest osobą samotną, może wcześniej zgłosić chęć 
otrzymania wsparcia. W wigilijny poranek wolontariusze zabierają natomiast pakunki z hali MOSiR-u 
i  docierają pod wskazane adresy, przekazując potrzebującym przede wszystkim żywność.

– W tym roku nasza akcja to łącznie 428 paczek, które trafiły 
do osób w potrzebie. W każdej paczce umieściliśmy potrawy
na kolację wigilijną, czyli m.in. rybę po grecku, pierogi, śledzia
w śmietanie, paszteciki, zupę grzybową i pieczywo. Oprócz 
tego skompletowaliśmy też owoce, słodycze, kawę czy herbatę. 
W niektórych paczkach znalazły się natomiast zabawki, czapki 
zimowe, gry planszowe, plecaki i ozdoby – mówi Iwona 
Jamróz-Krysztof ze Stowarzyszenia Jonatan.

Jak informuje stowarzyszenie, w tegorocznej edycji 
Mobilnej Wigilii dla Samotnych – poza jej organizatorami
i harcerzami z 58. szczepu Royal Rangers z Rumi – wzięło 
udział także ponad 30 mieszkańców, którzy wyrazili chęć 
pomocy.

W przygotowaniu paczek pomogli: miasto Rumia, Fundacja 
Espa, Stowarzyszenie Geszer, Diety od Brokuła, hurtownia 
zabawek Hot Deals, J.J. Darboven, producent opakowań 
IMA, Semar Deweloper oraz sala bankietowa Warszkowski 
Młyn.

Dzięki nim nawet osoby, które borykają się z samotnością i innymi problemami, mogły godnie uczcić Święta Bożego Narodzenia. 
Kolejny raz rumskie Stowarzyszenie Jonatan razem z wolonariuszami zadbało o to, aby do potrzebujących w Wigilię trafiły żywno-
ściowe paczki z m.in. tradycyjnymi potrawami świątecznymi, słodyczami czy kawą i herbatą.

Samotna Wigilia?
Wolontariusze nie zapomnieli o potrzebujących

 
 

Za dużo jedzenia
w lodówce? 
Pomóż potrzebującym
Masz zapasy jedzenia? Czasami kupujesz zbyt dużo żywności i martwisz się tym, że się zmarnuje?
A może chcesz po prostu pomóc, z potrzeby serca? Wystarczy zostawić nadmiarowe jedzenie w społecznej 
lodówce, by trafiło prosto do potrzebujących.

Lodówka społeczna to najprostszy sposób na dzielenie się żywnością, który funkcjonuje już w wielu miejscach
w Polsce i na świecie, a w Rumi – od 2020 roku, gdy pierwsze takie urządzenie stanęło w ogólnodostępnym 
miejscu przy Zespole Szkół Salezjańskich. 

Dzielenie się – to proste!

Od tamtej pory zasada jej działania jest niezmienna: szczelnie zapakowane, nieprzeterminowane jedzenie 
wystarczy postawić na półce, a gotowe potrawy – odpowiednio opisać. Nie wolno zostawiać jedynie
(ze względów sanitarnych) surowego mięsa i jajek, przetworów z niepasteryzowanego mleka czy otwartych 
opakowań.

Mile widziane są za to konserwy, owoce i warzywa oraz gotowe produkty w oryginalnych opakowaniach.
Gdy osoba w potrzebie zajrzy do chłodziarki, będzie mogła zabrać z niej podarowaną żywność, bez żadnych 
formalności. 

Szczegółowy regulamin korzystania z lodówki można znaleźć na miejscu, na jej drzwiach. O to, żeby rumska 
społeczna lodówka była czysta i nie świeciła pustkami, regularnie dbają społecznicy i wolontariusze. Inicjatywą od 
początku opiekowało się stowarzyszenie Vides, założone przez organizację Sióstr Salezjanek.

Druga lodówka w Janowie

Dzięki inicjatywie mieszkańców tuż przed świętami pojawiła się druga lodówka, która stanęła w rumskim Janowie, 
przy Centrum Rehabilitacyjno-Opiekuńczym SALUBRE. Lodówka jest dostępna od strony ulicy Świętojańskiej,
a sprawy związane z jej utrzymaniem i podłączeniem wziął na siebie rumianin Grzegorz Gospodarek, prezes 
wspomnianego centrum. 

Internetową zbiórkę na zakup samego urządzenia, które może 
wytrzymać trudne warunki pogodowe, zainicjowały natomiast miejskie 
radne: Liliana Bareła-Palczewska i Anna Okrój.

Urządzenie stanęło obok budynku SALUBRE
w Janowie, fot. Grzegorz Gospodarek 

-  Grzegorz Gospodarek, prezes Centrum Rehabilitacyjno- 
Opiekuńczego SALUBRE, jeden z organizatorów drugiej 

lodówki społecznej w Rumi

- Najważniejsza idea jest taka, żeby wymieniać się jedzeniem
i  wprowadzić trend ratowania żywności, bo samo jej wytwarza-
nie jest energochłonne. Często dosyć lekkomyślnie je marnuje-
my, więc warto zadziałać w ten sposób także dla planety. Czasy 
nie są też łaskawe dla osób najbiedniejszych. My z kolei mamy na 
co dzień pensjonariuszy, przygotowujemy posiłki i w ten sposób 
pojawia się bardzo dużo jedzenia, którym możemy się podzielić
z potrzebującymi.

Organizatorzy akcji z wolontariuszami i sponsorami
w hali MOSiR-u, fot. Stowarzyszenie Jonatan

Wolontariusze pomogli pakować i dostarczać
paczki, fot. Stowarzyszenie Jonatan



SPORTOWA STRONA  MIASTA

W tegorocznych rozgrywkach brały udział 23 ekipy w kategorii „Mikoła-
jów”, „Reniferów” oraz „Open”. Dużym zainteresowaniem cieszył się 
konkurs indywidualny rzutów za 3 punkty. 

Kaszubskie szopki w nowej formule
Rok temu miała miejsce jubileuszowa, 10. edycja Konkursu na Najładniejszą 
Szopkę Kaszubską, organizowanego przez oddział Akcji Katolickiej przy parafii 
pw. Podwyższenia Krzyża Świętego w Rumi oraz rumski oddział Zrzeszenia 
Kaszubsko-Pomorskiego. Tegoroczna, jedenasta edycja odbyła się już w nieco 
zmienionej formule. Szopki były przynoszone do hali widowiskowo-sportowej 
i zostały ocenione  15 grudnia przez komisję konkursową. 

Wystawa zwycięskich szopek towarzyszyła Koncertowi Kolęd, który odbył się 
16 grudnia, o czym można przeczytać na stronie 6. i 7. Nasze miasto gościło 
wcześniej przy tej okazji takie gwiazdy, jak Arka Noego, Golec uOrkiestra, 
Zespół Pieśni i Tańca „Śląsk” oraz „Mazowsze”, Włodzimierz Korcz i Alicja 
Majewska, Anna Wyszkoni, Enej  czy Pectus.

  mosir.rumia.pl | facebook.com/MOSiR.Rumia

Koniec jednego oraz początek kolejnego roku w rumskim MOSiR-ze tradycyjnie obfituje
w imprezy kulturalne i sportowe związane ze Świętami Bożego Narodzenia.

 Świąteczno-noworoczne tradycje
 MOSiR-u

Z uwagi na zimową aurę wydarzenia sportowe, rekreacyjne i kulturalne 
odbywają się pod dachem hali widowiskowo-sportowej. Okres przedświą-
teczny otwiera „Olimpiada u Mikołaja”. Impreza jest kontynuacją cyklu 
„Gimnazjalista – Przedszkolakowi”, który był organizowany przez młodzież 
i nauczycieli z Gimnazjum nr 1 (obecnej Szkoły Podstawowej nr 8) przy 
współpracy z MOSiR-em. W wydarzeniu biorą udział dzieci
z zaproszonych rumskich przedszkoli i oddziałów przedszkolnych szkół 
podstawowych, a także uczniowie i nauczyciele z Ósemki. 

Tym razem olimpiada rozpoczęła się oklaskami ku pamięci Macieja 
Jaworskiego, zmarłego niespełna rok temu współorganizatora wydarzenia. 
W programie znalazły się konkurencje sportowe, spektakl teatralny „Jest taki 
kwiat” oraz wręczenie nagród i dekoracja dzieci, które zajęły miejsca
na podium.

Mikołajkowo i integracyjnie
Kolejnym grudniowym wydarzeniem była „Olimpiada Sportowa Klas 
Integracyjnych Szkoły Podstawowej nr 6 w Rumi”, organizowana z okazji 
Dnia Osób Niepełnosprawnych oraz mikołajek. Dzieci rywalizowały
w kilku konkurencjach. Na koniec zmagań otrzymały dyplomy i słodkie 
nagrody.

8 grudnia odbyło się też „Mikołajkowe spotkanie z przedszkolakami”, 
które miało charakter rekreacyjny i polegało na wspólnych tańcach
i zabawach. Wydarzenie prowadził skrzat Leszek, muzykę odtwarzał 
minionek Grzegorz, a Mikołajowi towarzyszyli Elf oraz osiołek Czekoladka. 
Głównym punktem programu było oczywiście spotkanie ze Świętym 
Mikołajem. 

Czas poprzedzający Boże Narodzenie w MOSiR-ze już od 1997 roku 
nierozerwalnie wiąże się ze świętem koszykówki, czyli „NBA Rumi”. Cykl 
to kontynuacja turniejów mikołajkowych, organizowanych corocznie 
przez MOSiR Rumia przy współpracy z UKS Basket-Ósemka Wejherowo.

- Po raz dziewiąty Koncertem 
Kolęd wprowadziliśmy miesz- 
kańców w świąteczny nastrój. 
Tym razem usłyszeliśmy
góralskie melodie w wyko- 
naniu zespołu Trebunie-Tutki. 
Pracowity okres świąteczno- 
noworoczny w MOSiR-ze 
zamkniemy 32. finałem Wiel- 
kiej Orkiestry Świątecznej 
Pomocy, który przypadnie
28 stycznia 2024 roku.

Jolanta Król, 
dyrektor MOSiR-u w Rumi
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Uczestnicy mikołajkowej olimpiady dla dzieci

Mikołaj, który odwiedził halę MOSiR-u Część konkursowych szopek
na wystawie

Jolanta Król,
dyrektor MOSiR-u



bibliotekarumia.pl | facebook.com/StacjaKulturaRumia

Wraz z nadejściem nowego roku wiele osób podejmuje nowe wyzwania i stawia sobie ambitne cele. Dla miłośników regularnej 
lektury oraz tych, którzy dopiero zaczynają swoją czytelniczą przygodę, to także znakomita okazja, by wyznaczyć sobie 
czytelnicze postanowienia na kolejne miesiące.

– Styczeń to czas największego ruchu

w bibliotece. Zauważalnie wzrasta 

liczba czytelników, co sprawia, że jest 

to dla nas, bibliotekarzy, najbardziej 

pracowity okres. Gdy jeszcze system 

nie był skomputeryzowany, każdego 

czytelnika, który przychodził pierwszy 

raz do biblioteki w nowym roku, trzeba 

było zapisać w przeznaczonym do tego 

zeszycie. Teraz jest to trochę łatwiej-

sze, robimy wszystko na komputerach, 

ale nadal każdego czytelnika musimy 

przenieść na bieżący rok. Jest z tym 

trochę pracy, lecz jest to bardzo satys-

fakcjonujące, gdy widzi się pod koniec 

dnia, ilu czytelników się u nas pojawiło.

Aleksandra Barankiewicz,
kierowniczka Stacji Kultura

Nowy rok – nowe ja. Czytelnicze postanowienia

W Rumi, w której działają aż cztery biblioteki, możliwość realizacji czytelniczych postanowień jest 
szeroka. Jakie więc cele można sobie postawić? Oto kilka inspirujących propozycji:

Stworzenie listy książek na rok 2024

Zamiast wybierać spontanicznie tytuły do przeczytania, warto spisać je na kartce i odznaczać 
przeczytane pozycje. To zobowiązanie może pomóc w systematycznym czytaniu i pozwoli 
śledzić postępy, dając satysfakcję z ukończonej listy pod koniec roku.

Regularne czytanie

Wygospodaruj stały czas w ciągu dnia na lekturę. Kilka minut przed snem czy chwila podczas 
porannej kawy może stać się nawykiem, umożliwiając wkomponowanie czytania w codzienną 
rutynę.

Eksploracja klasyki literackiej 

Spróbuj sięgnąć po klasykę literatury, szczególnie po te pozycje, które od wieków uważane są
za literackie perełki. To nie tylko przyjemność, lecz także szansa na zrozumienie kontekstu 
współczesnej literatury.

Dołączenie do klubu czytelniczego

Znalezienie grupy osób, z którymi można dzielić się wrażeniami na temat przeczytanych książek,
nie tylko inspiruje, ale także pozwala odkryć nowe tytuły. W rumskich bibliotekach spotkania 
odbywają się w każdy czwarty wtorek miesiąca o godz. 17:00 w Stacji Kultura oraz w Bibliotece 
Janowo w każdy trzeci czwartek miesiąca o godz. 15:00. 

Rozczytana Rumia

Gdy już uda się na dobre zaprzyjaźnić z książkami, warto mieć świadomość, że dołączyło się
do pokaźnej grupy czytających mieszkańców Rumi. Pasję czytelników odzwierciedlają statystyki:
w 2023 roku liczba osób odwiedzających bibliotekę w samym styczniu wyniosła równo 4000. 
Porównując to z kwietniem (3532) i czerwcem (3476), można zauważyć, że choć na początku 
roku czytelników jest najwięcej, to większość powraca do bibliotek, regularnie z nich korzystając.

Zatem trzymamy kciuki za noworoczne
czytelnicze postanowienia i… do zobaczenia!

KULTURA10

Pracownicy biblioteki służą pomocą i radą
przy dobieraniu tytułów z dostępnego księgozbioru



dzień? Co ciekawego dzisiaj się wydarzyło? Wówczas będziemy mogli podsu-
wać dziecku nowinki, ciekawostki, organizować wspólne wycieczki. Krótko 
mówiąc – inspirować.  Nawet jeśli nasze dziecko nie zostanie mistrzem świata 
w danej dziedzinie, to nasze stałe wsparcie zbuduje w nim poczucie, że ma
w nas rodzica i przyjaciela. 

– Tak naprawdę dziecko samo będzie wiedziało, która droga jest dobra, czy dana 
czynność sprawia radość. Ważne jest, żeby nie przegapić tego momentu poprzez 
własne zaślepienie emocjonalne lub pragnienie przerzucenia na dziecko swoich 
niespełnionych marzeń. Naszym zadaniem jako rodzica, instruktora, nauczyciela 
jest tylko pozwolić na daną aktywność poprzez wsparcie i pozytywną motywację, 
bez krytyki i oceniania. Nie wszystko od razu musi być idealne i perfekcyjne, a nasze 
słowa i czyny mają dużą moc, mogą podciąć skrzydła lub ich dodać –
podsumowuje Anna Kozub.

Jeśli twoje dziecko zrezygnowało z danych zajęć dodatko-
wych i szuka innej aktywności, możesz skorzystać z oferty 
Miejskiego Domu Kultury w Rumi:

Niektóre dzieci wcześnie odkrywają swoją pasję i są jej wierne, cierpliwe ją rozwijając. Inne skaczą z kwiatka
na kwiatek, szukając tego, co spodoba im się najbardziej. Rolą rodzica jest pokazać dziecku świat, wychować,
ale też dać przestrzeń do rozwoju. 

Pasja – jak pomóc dziecku ją odkryć?

Kultura bliżej ludzi | mdk.rumia.pl | facebook.com/domkulturyrumia

Jak mądrze wspierać dziecko?

Kto zna lepiej swoje dziecko niż rodzic? Kluczem do budowania wzajemnej 
relacji i lepszego zrozumienia jest spędzony wspólnie czas i rozmowy. Relacja 
to między innymi znajomość mocnych i słabych stron dziecka, jego wrażliwo-
ści, sposobu reagowania na różne sytuacje, a także wiedza na temat zaintere-
sowań pociechy. 

Gdybyśmy mogli zadać sobie pytanie, czego chcemy nauczyć nasze dzieci, 
to zapewne byłyby to społeczne i życiowe umiejętności, takie jak: samodziel-
ność, budowanie poczucia własnej wartości, wiara w siebie, świadomość 
swoich praw, asertywność, szacunek do siebie i innych, stawianie sobie celów 
do zrealizowania… Zatrzymajmy się w tym miejscu, choć lista mogłaby być
o wiele dłuższa. Kolejnym pytaniem, na które warto sobie odpowiedzieć, jest: 
Czy moje zachowanie jako rodzica buduje te kompetencje u mojego dziecka?

Odkrywać zdolności i nie naciskać

Dziecko rodzi się z pewnym potencjałem, a naszym zadaniem jest go mądrze 
rozwijać. Pamiętajmy, że odpowiednio wspierane zainteresowania mogą
w pewnym stopniu ukierunkować jego przyszłość zawodową. Radość, którą 
czerpiemy z realizacji własnych pasji, jest silnym motywatorem do działania,
a od tego zależy również, czy dziecko na dłużej poświęci się jakiejś aktywności. 
To, czy szybko i sprawnie będzie się rozwijać w zakresie swoich zaintereso-
wań, zależy również od jego naturalnych zdolności. 

 

Wpływ na to, jakie zajęcia dodatkowe wybierają nasze pociechy, mają też 
rówieśnicy. Dlatego miejmy na uwadze, jak ważny jest przykład idący
od rodzica – nie słowa, a czyny, że pasja jest istotnym elementem życia.

W pierwszych latach życia dziecka jego zainteresowania z reguły są nietrwałe, 
dlatego poświęcajmy na nie czas z umiarem. Pozwólmy spróbować, ale nie 
zmuszajmy. To jest ten moment skakania z kwiatka na kwiatek. Dzieci
w wieku szkolnym spędzają dużo czasu, uprawiając sport czy malując, 
interesują się zwierzętami, nauką, techniką. Wystarczy zapytać: Jak minął ci 

– Nie naciskajmy, a rozmawiajmy i wspierajmy. Nie zmusi-
my dziecka, które lubi liczby i matematykę, do rysowania, 
chociaż bardzo byśmy chcieli, żeby zostało malarzem. 
Przymus spowoduje narastającą frustrację i obniżenie 
poczucia własnej wartości.

– Anna Kozub, instruktor zajęć umuzykalniających 
dla najmłodszych w Miejskim Domu Kultury w Rumi

• Zajęcia rytmiczno-taneczne – instruktor Katarzyna Plichta 

(grupy 4 lata, 5-6 lat, 7-8 lat oraz 9+);

• Międzyszkolny Chór Dziecięco-Młodzieżowy MDK-u – 

instruktor Krzysztof Brzozowski (próby w środę o godz. 16:30);

• Śpiewanki – zajęcia umuzykalniające dla dzieci w wieku

do 4 lat – instruktor Anna Kozub (zajęcia odbywają się

w poniedziałki o godz. 11:00);

• Indywidualne zajęcia z kształcenia słuchu, śpiewu, gry na 

pianinie, aktorskie – instruktor Agnieszka Skawińska,

Krzysztof Brzozowski (piątki w godz. 14:00-20:00, na zajęcia 

można umówić się w MDK-u);

• Zajęcia plastyczne – instruktor Beata Went (zapisy pod koniec 

sierpnia).

KULTURA 11

Odbywające się w MDK-u zajęcia dla dzieci



SAMORZĄD

Wspominał pan o zmianie centralnej. Wśród parlamentarzystów obecny
od ostatnich wyborów jest Rafał Siemaszko – lokalny poseł na sejm.
Co zyskują w ten sposób mieszkańcy Rumi?

Myślę, że oprócz pewnej dumy i prestiżu, Rafał jest bardzo pracowitą osobą. Regular-
nie pracuje także z nami, między innymi przy tematach inwestycyjnych związanych 
z przedłużeniem Obwodnicy Trójmiasta czy Drogą Czerwoną, Via Maris, pracach 
związanych z linią kolejową. Uczestniczy też w komisjach monitorujących fundusze 
unijne w ministerstwie czy urzędzie marszałkowskim. Jest bardzo aktywny, został też 
doskonale przyjęty przez innych parlamentarzystów. To duże wzmocnienie dla 
naszego regionu.

Mieszkańcy nadal często upominają się o park na Błoniach Janowskich, nowy 
urząd, nowe linie autobusowe, często powtarza się też szkoła w Białej Rzece.
Czy ten rok będzie tym, w którym te tematy doczekają się rozwiązania?

Błonia już ruszyły. Sami widzieliśmy, że tych 5 tysięcy metrów kwadratowych urucho-
mionych we współpracy z firmą Euro Styl to wielki sukces i, jak słyszymy, mieszkańcy 
okolicznych osiedli są bardzo zadowoleni. Absolutnie chcemy kontynuować 

Redakcja „Rumskich Nowin”: Jak zapamięta pan rok 2023? Z czym będzie 
kojarzył się w kontekście Rumi i nie tylko?

Michał Pasieczny, burmistrz Rumi: Jeśli chodzi o Rumię, to nasze wielkie sukcesy 
inwestycyjne: uruchomienie drugiego już węzła integracyjnego, który spiął klamrą 
węzeł Janowo, czy uruchomienie całego terenu przy Górze Markowca, która stała 
się spektakularną inwestycją, wręcz na skalę całej Polski. Oczywiście 2023 rok i jego 
pierwsze półrocze to także bardzo ciężkie realia finansowe i straszne zaciskanie 
pasa po stronie bieżących wydatków, spowodowane regulacjami poprzedniego 
rządu. Później, przed samymi wyborami, nastąpiła odwilż, rząd się ocknął i zobaczył,
że nie tędy droga, stąd też znacząca kroplówka finansowa, która niestety nie 
zasypała całej dziury. Była ona jednak na tyle wysoka, że ten rok mieliśmy finanso-
wo zabezpieczony w stu procentach, a trochę wolnych środków pozostało też
na rok 2024.

Czy można zatem mówić o jakimś przełomie w ciągu ostatnich 12 miesięcy?

Zaszła zmiana, którą mieszkańcy sami wybrali. Zresztą tak samo, jak wielu wójtów, 
burmistrzów, starostów czy radnych, jestem bardzo zadowolony z tej zmiany, 
ponieważ widzimy już znaczącą różnicę. Padły deklaracje nowego rządu,
że na pewno nie będzie gorzej, a wręcz lepiej i stabilniej. Właśnie o to chodzi, żeby 
w gminach czy miastach nie zarządzać z punktu widzenia Warszawy, ale decydo-
wać tutaj, lokalnie. Właśnie mieszkańcy, poprzez radnych czy burmistrza, najlepiej 
wiedzą, co należy realizować i jakie są ich bieżące potrzeby. 

W minionym roku jednym z wiodących tematów były odnawialne źródła 
energii i zieleń. Czy ten kierunek rozwoju miasta zostanie utrzymany?

Tak, to absolutnie nasza przyszłość. Efekty odnawialnych źródeł energii po latach 
odczujemy znacząco, w postaci obniżek cen prądu. Te samorządy, które zaśpią, 
będą miały z pewnością o wiele wyższe rachunki od nas. Trzy czwarte miejskich 
budynków ma już panele fotowoltaiczne, pojawiły się pompy ciepła, dwa magazy-
ny energii. Ceny prądu są jeszcze regulowane odgórnie, więc aż tak bardzo tego nie 
odczuwamy, ale kiedy zostaną uwolnione, ten kierunek przyniesie wymierne 
korzyści. 

Znamy już budżet na 2024 rok. Jakie cele i wyzwania stoją zatem przed 
panem i przed urzędem? Pod jakim znakiem upłynie kolejny rok?

Będzie dużo inwestycji. Przede wszystkim inwestycji w obiekty kubaturowe, czyli 
m.in. sale gimnastyczne, uruchomimy też kolejne dwa budynki komunalne. 
Wyburzymy jednocześnie stare obiekty, więc tym samym będzie mniej kopciu-
chów i smogu, a więcej świeżego powietrza, bo o to walczymy w Rumi już dosyć 
długo. W ciągu ostatnich 4-5 lat zlikwidowano w mieście około 600 przestarzałych 
pieców. To długofalowe zadanie.

„Mieszkańcy najlepiej wiedzą,
co należy realizować i jakie są ich potrzeby”

Koniec roku to idealna okazja do podsumowań i spojrzenia wstecz na to, 
co wydarzyło się w ciągu minionych 12 miesięcy. Bez wątpienia w 2023 
roku działo się wiele – także w samorządach i obszarach, które bezpośred-
nio ich dotyczą. Zapytaliśmy burmistrza Rumi Michała Pasiecznego
m.in. o przemyślenia związane z tym okresem i kierunek, w którym będzie 
zmierzać Rumia w kolejnym roku.

12

Ciąg pieszo-rowerowy wzdłuż Zagórskiej Strugi – jedna z inwestycji,
która etapami zmienia charakter miasta
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Pozostaje jeszcze rewitalizacja Placu Kaszubskiego. Czy w tym roku pojawią 
się kolejne działania?

Jest to związane ze środkami unijnymi, więc celujemy raczej w 2025 rok. Natomiast, 
patrząc na harmonogramy, już niedługo zostanie uruchomiony parking przy 
centrum opiekuńczo-mieszkalnym, więc jest to tak naprawdę już trzeci etap, kiedy 
coś znaczącego dzieje się przy Placu Kaszubskim. Z czasem jeszcze dojdzie straż 
pożarna – niebawem mają ruszyć prace inwestycyjne w okolicach kościoła parafii 
Bojanowskiego. Wówczas dostaniemy w realne władanie dotychczasowy teren
od straży pożarnej i będziemy mogli także nim się zająć.

To był także kolejny rok, w którym przybyło mieszkańców. Czy widzi pan,
z perspektywy burmistrza, zmiany w lokalnej społeczności? Czy miasto 
nabiera dzięki temu nowego charakteru?

Ostatnio byliśmy zszokowani, gdy na jednym z kongresów usłyszeliśmy,
że w Gdyni oddaje się do użytku tyle samo mieszkań, co w Rumi, pomimo tego, 
że jesteśmy pięć razy mniejszym miastem. Mamy też regularne sygnały
od mieszkańców, że dobrze się u nas mieszka, że jesteśmy  postrzegani  jako miasto 
piętnastominutowe – w piętnaście minut można wszędzie dojechać
i załatwić swoje sprawy. Nasz wielki sukces to także oferta kulturalna, sportowa 
i inne elementy, z których korzystają mieszkańcy, a które powodują, że mieszka się 

tutaj naprawdę przyjaźnie. A jeśli ktoś jeszcze ma pracę w Rumi, to już wręcz 
fenomenalnie.

Czy nie boi się pan, że mieszkańcy, patrząc na te wszystkie wielkie inwestycje, 
przestaną cieszyć się z mniejszych projektów? Mamy Górę Markowca, węzły, 
rewitalizację Zagórza – to wysoko postawiona poprzeczka. Jak teraz 
zaskoczyć mieszkańców?

Jako mieszkańcy Rumi możemy być przede wszystkim dumni z tego, że mieszkańcy 
innych miast zauważają nasze inwestycje. Dzieje się tak już od kilku lat. Często słyszę 
czy to w Gdyni, czy w Gdańsku, czy w Sopocie i innych miastach, że nasze projekty się 
podobają, że mieszkańcy tych miast do nas przyjeżdżają. Również
na wycieczki studyjne, na przykład żeby uczyć się rewitalizacji z zagospodarowania 
Góry Markowca, zerknąć na węzły integracyjne czy nawet na zalążek naszego 
projektu partnerstwa publiczno-prywatnego budowy nowego urzędu miasta,
bo jesteśmy zaledwie trzecim samorządem na Pomorzu, który wchodzi
w PPP. To bardzo trudne projekty i tylko mocny urzędowy skład może doprowadzić 
do ich realizacji, wspólnie z osobami zatrudnionymi jako doradcy branżowi czy 
eksperci. Wielu mieszkańców Rumi słyszy od innych, że „u was, w Rumi, dzieje się coś 
dobrego, fajnego i ambitnego”. To napędza i bardzo dopinguje do kolejnych działań. 

Mija niemal 10 lat pańskiej pracy w roli burmistrza Rumi. Jak na początku tej 
drogi wyobrażał pan sobie Rumię po upływie dekady i czy te wyobrażenia 
pokryły się z rzeczywistością?

Plany były znacznie mniej ambitne, natomiast czas pokazał, że można zdobywać 
środki na większą skalę niż myśleliśmy. Realizujemy nasze działania szybciej, 
sprawniej i taniej, a przy tym bardziej funkcjonalnie. Przede wszystkim łapiemy 
informacje, gdzie pozyskiwać środki finansowe, bo nawet sam fakt odzyskiwania 
podatku VAT dał nam w pewnym momencie niesamowitą kroplówkę finansową 
w postaci kilku milionów złotych po pierwszej części pandemii, gdy wydawało się,
że samorządy czeka katastrofa finansowa, a wpływy z podatku PIT drastycznie 
spadły. 

Czego życzyłby pan Rumi i jej 
mieszkańcom, ale też sobie,
w 2024 roku?

Żeby ten rok był jeszcze lepszy –
dla wszystkich.

Michał Pasieczny,
burmistrz Rumi

SAMORZĄD

Węzeł Centrum – ważna przebudowa
drogowej infrastruktury w pobliżu dworca kolejowego

Rewitalizacja Góry Markowca okazała się spektakularną inwestycją 
przyciągającą odwiedzających spoza miasta

kolejne etapy przy Błoniach Janowskich. Nowy urząd – pod koniec stycznia 
powinniśmy mieć oferty złożone przez potencjalnych partnerów. Nie spieszyliśmy 
się, ponieważ jest to tak duży projekt, że doprecyzowanie i konkretne odpowiedzi 
na pytania – a były setki pytań od partnerów prywatnych – powodują, że cena może 
być niższa, ponieważ firma nie będzie wliczała tak zwanego ryzyka. Mam też 
nadzieję, że w 2024 roku, a najpóźniej w 2025, pojawi się nowa linia autobusowa, 
jest to realne. Do komunikacji miejskiej dokładamy rocznie już prawie 5 milionów 
złotych, tak że to bardzo duża kwota, ale chcemy wykorzystać węzły integracyjne,
a w szczególności węzeł Janowo. Szkoła w Białej Rzece jest już natomiast dość 
blisko. Widzieliśmy, że w innym mieście podobna procedura niestety stanęła, ale 
dzięki temu na szczęście uczymy się na błędach innych, a nie na swoich. Ogłosiliśmy 
już przetarg. Myślę, że wkrótce uda się wyłonić partnera, który wybuduje szkołę 
przy ulicy Formeli, niedaleko ulicy Jeziornej i centrum handlowego Auchan.
W przeciągu kilku lat powstanie tam nowoczesna szkoła, która będzie placówką 
publiczną i bezpłatną, jednak prowadzoną przez operatora. Są już przykłady z Polski, 
a w Europie jest ich bardzo dużo, że takie partnerstwo daje przede wszystkim 
bardzo wysoką jakość edukacji przy braku opłat, a oprócz tego gwarantuje jeszcze 
cały szereg zajęć dodatkowych, z których później korzystają też uczniowie.



INWESTYCJE

Największe inwestycje 2023 roku

Budowa budynków mieszkalnych przy ul. Reja (trwa)
W ramach inwestycji powstają dwa komunalne bloki mieszkalne, w których znajdą się łącznie 72 lokale (maksymalnie 

czteropokojowe) z balkonami lub tarasami, a także wózkarnie, pomieszczenia gospodarcze i windy. Bloki będą dostoso-
wane do potrzeb osób z niepełnosprawnościami. Wokół budynków nie zabraknie ciągów pieszych, dróg, miejsc 

parkingowych, placu zabaw, ławek, oświetlenia, wiat śmietnikowych oraz urządzonej zieleni, w tym ogrodów 
deszczowych.

Inwestycja ma zostać zrealizowana do końca czerwca 2024 roku.

Szacowany koszt całej inwestycji to ponad 18,9 mln zł, z czego 15 mln zł pokryje zdobyte na ten cel 
dofinansowanie.1

Budowa bloku mieszkalnego w formule SIM (trwa)
Celem inwestycji jest budowa wielorodzinnego budynku społecznych inicjatyw mieszkaniowych (SIM) przy ul. Reja,

w którym znajdą się 32 lokale i podziemna hala garażowa, a wokół zrealizowana zostanie niezbędna infrastruktura drogowa oraz 
zieleń. 

Inwestycja jest prowadzona przez utworzoną we wrześniu 2021 roku miejską spółkę SIM Rumia. Celem przedsięwzięcia 
jest danie szansy na własne „M” osobom niemającym zdolności kredytowej. Lokale będą mogli wynająć m.in. rodzice 

samotnie wychowujący dzieci, seniorzy i osoby młode. 

Inwestycja ma zostać zrealizowana do końca maja 2024 roku.

Wartość inwestycji to blisko 10,2 mln zł, a zdobyte na ten cel dofinansowanie wyniosło niespełna 3,6 mln zł.4

– Rok 2023 pomimo trudnej sytuacji samorządów i ogólnie ciężkich czasów związanych z pandemią, inflacją czy wojną na Ukrainie był 
rokiem bardzo dobrym pod kątem inwestycji realizowanych w naszym mieście. Powstało wiele nowych obiektów i na niemal wszystkie 
udało się zdobyć dofinansowanie unijne, państwowe czy wojewódzkie. To miliony złotych pozyskane z różnych źródeł. Zrealizowaliśmy
w minionym roku wiele zadań z różnych płaszczyzn: drogowej, oświatowej, społecznej, kulturalnej, sportowej. W tym zestawieniu znalazły 
się te największe inwestycje, ale było ich znacznie więcej. To dziesiątki zadań realizowanych w różnych częściach Rumi. Zapewniam,
że będziemy kontynuować ten kierunek, chcemy nadal równomiernie rozwijać miasto. 

 –   Ariel Sinicki, wiceburmistrz do spraw inwestycji

Budowa węzła integracyjnego Centrum (zakończona)

W ramach inwestycji między innymi przebudowane zostało rondo uniemożliwiające wcześniej 
zjazd w kierunku Castoramy, usprawniony został układ komunikacyjny, zmodernizowano 

pętlę autobusową, zbudowano chodniki i drogę rowerową na odcinku od dworca
do ul. Abrahama, powstał też parking przy ul. Towarowej, zamontowano wiaty rowero-

we po obu stronach dworca i elementy małej architektury, a także urządzono okoliczne 
tereny zielone.

Wartość inwestycji to ponad 10,4 mln zł, a zdobyte na ten cel dofinansowanie 
wyniosło przeszło 4,1 mln zł.

W ramach tego samego projektu inwestycyjnego powstał również węzeł 
integracyjny w Rumi-Janowie. Obie inwestycje kosztowały łącznie 

przeszło 70 milionów złotych, a część kwoty pokryło zdobyte na ten cel 
unijne dofinansowanie.
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Budowa infrastruktury na Górze Markowca (zakończona)
W ramach projektu zagospodarowania obszaru zbudowane zostały m.in. 
ogólnodostępna wieża widokowa i ścianka wspinaczkowa, ścieżki piesze, 
trasy kolarstwa górskiego, schody terenowe i oświetlenie. Wykonawca 
dokonał też montażu infrastruktury technicznej oraz sieci monitoringu.

Uroczyste otwarcie pierwszego sezonu rekreacyjnego na Górze 
Markowca nastąpi wiosną 2024 roku.

Wartość inwestycji to niespełna 13,7 mln zł, 
a zdobyte na ten cel dofinansowanie wyniosło 3,8 mln zł. 2

14



Największe inwestycje 2023 roku
Rozbudowa Szkoły Podstawowej nr 6 (zakończona) 

     

Modernizacja Szóstki polegała na dobudowaniu nowoczesnego, przyjaznego środowisku naturalnemu i dzieciom, 
trzypoziomowego skrzydła, w którym znalazły się m.in. sale lekcyjne, pomieszczenia do rewalidacji, sanitariaty, świetlica, 

szatnie czy serwerownia. 

Szóstka jest trzecią pod względem liczby uczniów placówką w Rumi. Uczęszcza do niej przeszło 900 dzieci,
z czego prawie 80 posiada orzeczenie o potrzebie kształcenia specjalnego.

Wartość inwestycji to 7,9 mln zł i została w całości zrealizowana dzięki zdobytemu dofinansowaniu.

5

Zwiększenie wykorzystania energii ze źródeł odnawialnych (zakończone)

W ośmiu obiektach użyteczności publicznej – Szkole Podstawowej nr 1, Szkole Podstawowej
nr 6, Szkole Podstawowej nr 7, Szkole Podstawowej nr 8, Szkole Podstawowej nr 10, Zespole Szkół  

Ogólnokształcących, Przedszkolu „Pod Topolą” oraz hali MOSiR-u – w maksymalnym możliwym 
zakresie rozbudowane zostały mikroinstalacje fotowoltaiczne (do 50 kWp).

Dodatkowo na basenie MOSiR-u zamontowane zostały powietrzne pompy ciepła, 
falowniki na silnikach centrali wentylacyjnej, instalacja fotowoltaiczna,

a także wykonano nadrzędny system sterowania. Pompy ciepła zamontowano 
również w Przedszkolu „Pod Topolą”, z kolei w Szóstce zainstalowano magazyn 

energii.

Wartość inwestycji to 3,6 mln zł, a zdobyte na ten cel dofinansowanie 
wyniosło 2,8 mln zł.
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Modernizacja ulic w centrum miasta (zakończona)
W ramach inwestycji przy ul. Księdza Gierosa zmodernizowano układ 
drogowy – wraz z nawierzchnią jezdni, chodnikami oraz parkingami – 
przebudowano kanalizację deszczową i wodociągową, a także 
uporządkowano okoliczną zieleń. Ponadto wymieniono nawierzch-
nię na odcinkach ulic: Morskiej, Abrahama i Torowej.

Wartość inwestycji to przeszło 3,4 mln zł i została w całości 
sfinansowana z miejskiego budżetu. 8

 

 

Budowa centrum opiekuńczo-mieszkalnego (COM)
przy Placu Kaszubskim (zakończona)

W ramach inwestycji powstał dom dla 23 dorosłych rumian ze znacznym lub 
umiarkowanym stopniem niepełnosprawności. W ukończonym i wyposa-
żonym budynku znajdują się m.in. jadalnia, sala warsztatowa, pokój 
wyciszenia, gabinet psychologa, pokoje 1- i 2-osobowe oraz pomiesz-
czenia dla personelu. 

Wzdłuż centrum zbudowany został układ drogowy, zagospo-
darowano okoliczny teren, powstały też miejsca parkingowe 
od strony ul. Lipowej. Obszerny ogólnodostępny parking
ma służyć nie tylko mieszkańcom COM-u, ale i osobom 
korzystającym z usług bądź robiącym zakupy na Placu 
Kaszubskim.

Celem całego projektu jest pomoc osobom 
niepełnosprawnym oraz ich rodzinom.

Wartość inwestycji to niespełna 5,1 mln zł, 
a zdobyte na ten cel dofinansowanie 
wyniosło przeszło 2,8 mln zł. 6
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Stworzenie Biblioteki Kaszubskiej (zakończona)
W ramach rewitalizacji cennej historycznie zdegradowanej przestrzeni przy Placu 
Kaszubskim powstała biblioteka o powierzchni 220 m2, w której wydzielono strefy 
dla osób dorosłych, a także dzieci  i młodzieży. Na elewację biblioteki naniesiono 
mural nawiązujący do historii Placu Kaszubskiego i malowany szyld  i zamonto-
wano książkomat umożliwiający czytelnikom odbiór książek również poza 
godzinami funkcjonowania placówki.

Nowa filia nawiązuje do tradycji i kultury materialnej Kaszub
w nowoczesnym, zreinterpretowanym wydaniu. Autorem 
projektu jest Jan Sikora, pochodzący z Rumi architekt odpowie-
dzialny za stworzenie Stacji Kultura – biblioteki głównej. 
Wewnątrz budynku wyeksponowano drewniane figurki 
kolorowych ptaków autorstwa Bogumiła Kustusza, 
rzeźbiarza ludowego pochodzącego z Rumi. 

Wartość inwestycji to niespełna 2 mln zł,
a zdobyte na ten cel dofinansowanie wyniosło 
blisko 1,5 mln. 10

Budowa boiska przy ul. Starowiejskiej (zakończona)
W ramach inwestycji wykonane zostało boisko o naturalnej nawierzchni. Zakres prac 
obejmował m.in. oczyszczenie terenu z pozostałości po budynkach gospodarskich 
oraz niwelację polegającą na dowiezieniu podłoża przeznaczonego do optymal-
nej wegetacji trawy. Dodatkowo boisko zostało ogrodzone płotem, wykonano 
instalację energetyczną oraz zamontowano oświetlenie.

Prace budowlane zakończyły sie w październiku, jednak obiekt zostanie
oddany do użytkowania w maju 2024 roku ze względu na koniecz-
ność odpowiedniego przygotowania murawy. Inwestycja 
umożliwi lokalnym klubom sportowym realizację większej liczby 
treningów oraz odciązy istniejące boiska.

Wartość inwestycji to przeszło 400 tys. zł i została
w całości sfinansowana z miejskiego budżetu. 12

 

6. Modernizacja parkingu przy cmentarzu komunalnym (zakończona) 
W ramach inwestycji zrealizowanej przy ul. Górniczej zbudowany został parking, zatoka i pętla autobu-

sowa, system odprowadzania wód deszczowych i oświetlenie uliczne. Ponadto usunięto kolizje
z infrastrukturą podziemną i urządzono zieleń.

Wartość inwestycji to przeszło 2,3 mln zł, a zdobyte na ten cel dofinansowanie wyniosło ponad 
1,1 mln zł.9

11

Modernizacja boiska przy ulicy
    Stoczniowców (zakończona)

11

Inwestycja polegała na przebudo-
wie nawierzchni boiska.

Wartość inwestycji to blisko 
450 tys. zł i została w całości 

sfinansowana z miejskiego 
budżetu.

INWESTYCJE

Największe inwestycje 2023 roku
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Zielone rozwiązania
 
Miejska spółka Rumia Invest Park dba o ekologiczny wymiar swojej kluczowej inwestycji 
– hali magazynowo-produkcyjnej. Moduły obiektu będą ogrzewane przy użyciu pomp 
ciepła, a zamontowane na dachu hali panele fotowoltaiczne mają generować dodatkową 
energię, której nadwyżka trafi do magazynu energii. Ponadto dach wiaty śmietnikowej
i otoczenie hali docelowo pokryje gęsta i bujna roślinność, co nie tylko poprawi retencję 
wody, ale także pozytywnie wpłynie na jakość powietrza i obniży temperaturę otoczenia. 

Kierunek: społeczność energetyczna

Spółka podejmuje intensywne działania w kierunku utworzenia społeczności energe-
tycznej na terenie miasta. Przedstawicielki Rumia Invest Parku uczestniczyły w wizycie 
studyjnej i warsztatach dotyczących funkcjonowania klastrów energii. Sprawdzonymi 
rozwiązaniami podzielił się Energetyczny Klaster Oławski EKO, uchodzący za wzór 
zrównoważonego rozwoju i innowacyjnych rozwiązań w produkcji.

                           Edukacja kluczem do sukcesu

Wspólnie z urzędem miasta spółka Rumia Invest Park realizuje projekty w zakresie szkolenia 
przyszłych kadr dla sektora morskiej energetyki wiatrowej i już po raz drugi będzie współor-
ganizatorem największych edukacyjnych targów kariery „Edu Offshore Wind”. Druga edycja 
tego wydarzenia odbędzie się 5 i 6 marca w gdańskiej hali AmberExpo. 

Targi są wydarzeniem finałowym kompleksowego programu edukacyjnego, który jest 
realizowany w szkołach ponadpodstawowych całego województwa. Organizatorzy 
wydarzenia dokładają wszelkich starań, by nadchodząca edycja była jeszcze atrakcyjniejsza 
dla wystawców i odwiedzających. Nowością będzie tzw. wyspa transformacji energetycznej, 
strefa job truck oraz Innovaton Baltic Challenge – okazja do współzawodnictwa międzynaro-
dowej młodzieży. Przewidywana liczba uczestników wydarzenia – uczniów i studentów – 
wynosi 8000.

Rumia Invest Park jest też partnerem realizowanego przez urząd miasta programu edukacyj-
nego dla młodzieży pn. „Energia wiatru – energia wolności”. Przedsięwzięcie współtworzą 
deweloperzy farm wiatrowych: Polenergia SA i Equinor Polska. Dzięki tej współpracy 
uczestnicy programu – uczniowie szkół podstawowych w Rumi oraz kilku szkół ponadpod-
stawowych z powiatów słupskiego i lęborskiego – będą mogli przeprowadzić doświadcze-
nia laboratoryjne dotyczące działania farm wiatrowych na morzu, a także dowiedzieć się, jak 
przestrzegać zasad bezpieczeństwa, jak przesyłany jest prąd na ląd oraz w jaki sposób 
minimalizowane jest oddziaływanie tego typu inwestycji na środowisko naturalne. Celem 
programu jest również wskazanie uczniom zawodów i kompetencji koniecznych
do podjęcia pracy w sektorze morskiej energetyki wiatrowej. 

Warsztaty są realizowane w ramach działalności Pomorskiego Centrum Kompetencji 
Morskiej Energetyki Odnawialnej w Rumi (PCK MEO) pod szyldem Pomorskiej Platformy 
Rozwoju Morskiej Energetyki Wiatrowej, która jest inicjatywą Samorządu Województwa 
Pomorskiego. 

Na realizację działań edukacyjnych Urząd Miasta Rumi zdobył dofinansowanie
z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Gdańsku oraz 
Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej.

coraz bardziej eko

Ministerstwo
Klimatu i Środowiska

DOFINANSOWANE ZE ŚRODKÓW WOJEWÓDZKIEGO FUNDUSZU OCHRONY ŚRODOWISKA I GOSPODARKI WODNEJ 
W GDAŃSKU ORAZ NARODOWEGO FUNDUSZU OCHRONY ŚRODOWISKA I GOSPODARKI WODNEJ

Uczniowie podczas targów Edu Offshore Wind w Gdańsku,
źródło: Edu Offshore Wind / Facebook

Wystawcy odpowiadali na wszystkie pytania dotyczące branży,
źródło: Edu Offshore Wind / Facebook

Organizatorzy targów przygotowali różnorodne stanowiska,
źródło: Edu Offshore Wind / Facebook

Wizualizacja hali modułowej w Rumi



PRZEGLĄD MIEJ
Stworzenie miniparku przy ul. Malinowej 

Wykonawca – firma Unigartex Agata Oleksy – zakoń-
czył prace zaplanowane na pierwszy etap inwestycji.
Do realizacji w 2024 roku  pozostało zamontowanie 
oświetlenia oraz dosianie trawy. Oddanie inwestycji
do użytku planowane jest na maj 2024 roku.

Zakończone w pierwszym etapie prace obejmowały: 
wytyczenie ścieżek spacerowych, zainstalowanie 
systemu nawodnienia, wykonanie ogrodzenia i zamon-
towanie elementów małej architektury: stołów
z siedziskami, ławek, stojaków na rowery, tablic dydak-
tycznych, koszy do segregacji odpadów oraz dystrybu-
torów woreczków na psie odchody.

Przybyło również ponad 2000 roślin: 97 drzew
(m.in. platany, wiśnie, brzozy), ponad 200 krzewów 
iglastych, ponad 500 krzewów liściastych (m.in. róże, 
bukszpany, hortensje, jaśminowce) oraz powyżej 1200 
bylin i traw (miskanty, tulipany, hiacynty, bratki, 
szałwie). 

Budowa bloku mieszkalnego w formule SIM
Zakończono wykonywanie stropu nad podziemną 
halą garażową i rozpoczęto wznoszenie ścian 
parteru w bloku mieszkalnym przy ul. Reja.
 
Docelowo w ramach inwestycji powstanie wieloro-
dzinny budynek z 32 lokalami i podziemną halą 
garażową. Zakres prac obejmuje również zagospo-
darowanie okolicznego terenu w postaci zieleni 
oraz niezbędnej infrastruktury drogowej. 

Lokale będą mogli wynająć rumianie niemający 
zdolności kredytowej – m.in. osoby młode, seniorzy 
czy rodzice samotnie wychowujący dzieci. 

Koszt inwestycji to blisko 10,2 mln złotych. Źródłem 
finansowania jest Fundusz Dopłat w Banku Gospo-
darstwa Krajowego zasilany środkami budżetu 
państwa w ramach rządowego programu bezzwrot-
nego wsparcia budownictwa mieszkaniowego. 

Celem inwestycji jest budowa wielorodzinnego budynku społecznych inicjatyw mieszkaniowych (SIM) przy ul. Reja,
w którym znajdą się 32 lokale i podziemna hala garażowa, a wokół zrealizowana zostanie niezbędna infrastruktura drogowa oraz 

zieleń. 

Inwestycja jest prowadzona przez utworzoną we wrześniu 2021 roku miejską spółkę SIM Rumia. Celem przedsięwzięcia 
jest danie szansy na własne „M” osobom niemającym zdolności kredytowej. Lokale będą mogli wynająć m.in. rodzice 

samotnie wychowujący dzieci, seniorzy i osoby młode. 

Inwestycja ma zostać zrealizowana do końca maja 2024 roku.

Wartość inwestycji to blisko 10,2 mln zł, a zdobyte na ten cel dofinansowanie wyniosło niespełna 3,6 mln zł.

Budowa chodnika na ul. Świętopełka
Zakończyła się budowa chodnika przy
ul. Świętopełka – na odcinku pomiędzy
ul. Mostową i ul. Malinową. 

Koszt realizacji inwestycji wyniósł blisko
340 tysięcy złotych, z czego połowę 
stanowiło zdobyte na ten cel dofinansowa-
nie z Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg.  

Podmiotem odpowiedzialnym za jej 
wykonanie była firma Usługi w Zakresie 
Budownictwa Krzysztof Walaszczyk. 
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Budowa „Park 4 Bike” przy Szkole Podstawowej nr 1 
Przy Szkole Podstawowej nr 1 powstał 
parking rowerowy na blisko 100 rowerów
i 10 hulajnóg. Do dyspozycji użytkowników 
jednośladów została oddana również stacja 
napraw. Dodatkowo pojawiły się elementy 
małej architektury: kosze i ławki. Wykonaw-
cą była firma Hydro-Mag. 

Projekt został zrealizowany w ramach 
Budżetu Obywatelskiego. 

Rewitalizacja  Góry Markowca 
Trwa odbiór zleconych prac dodatko-
wych. 
 
Uroczyste otwarcie pierwszego sezonu 
rekreacyjnego na Górze Markowca 
nastąpi wiosną 2024 roku.

Wartość całej rewitalizacji Zagórza i Góry 
Markowca to ponad 28 mln zł, z czego 
blisko 13 mln zł, uwzględniając działania 
społeczne, stanowi zdobyte przez urząd 
unijne dofinansowanie. 
 

SKICH INWESTYCJI

W ramach inwestycji przy ul. Księdza Gierosa zmodernizowano układ 
drogowy – wraz z nawierzchnią jezdni, chodnikami oraz parkingami – 
przebudowano kanalizację deszczową i wodociągową, a także 
uporządkowano okoliczną zieleń. Ponadto wymieniono nawierzch-
nię na odcinkach ulic: Morskiej, Abrahama i Torowej.

Wartość inwestycji to przeszło 3,4 mln zł i została w całości 
sfinansowana z miejskiego budżetu.

Nowe oblicze osiedla przy ul. Reja 
Na budynku A2 trwa wykonywanie elewacji,
a wewnątrz – instalacji hydraulicznych. W budynku B 
rozpoczęto prace elewacyjne.

Docelowo w ramach inwestycji powstaną dwa komunalne 
bloki mieszkalne. Znajdą się w nich łącznie 72 lokale (maksy-
malnie czteropokojowe) z balkonami lub tarasami,
a także wózkarnie, pomieszczenia gospodarcze i windy. 
Bloki będą dostosowane do potrzeb osób z niepełnospraw-
nościami. Wokół budynków nie zabraknie ciągów pieszych, 
dróg, miejsc parkingowych, placu zabaw, ławek, oświetle-
nia, wiat śmietnikowych oraz urządzonej zieleni, w tym 
ogrodów deszczowych.

Inwestycja jest realizowana między innymi na prośbę 
okolicznych mieszkańców, ponieważ  w przeszłości ten 
rejon Rumi był niebezpieczny, dochodziło w nim do wielu 
policyjnych interwencji.

Szacowany koszt całej inwestycji to ponad 18,9 mln zł,
z czego 15 mln zł pokryje zdobyte na ten cel dofinansowanie.
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Budowa hali modułowej na terenach inwestycyjnych 
Dobiega końca budowa hali modułowej przy
ul. Krzemowej. 

Przeznaczony pod wynajem obiekt ma zapewnić 
atrakcyjne warunki rozwoju małym, rodzinnym 
firmom, w tym rzemieślnikom. Do dyspozycji 
przedsiębiorców będzie 14 modułów, każdy
o powierzchni 250 m2, które można łączyć. Hala 
zostanie wyposażona m.in. w panele fotowoltaicz-
ne i pompy ciepła – wszystko po to, by minimalizo-
wać koszty prowadzenia działalności i oddziaływa-
nie obiektu na środowisko naturalne. 

Kontakt dla przedsiębiorców zainteresowanych 
najmem: Barbara Peplińska, koordynator ds. 
obsługi inwestora, tel. 574 175 560, mail:
barbara.peplinska@rumiainvest.pl

Na realizację projektu spółka Rumia Invest Park 
pozyskała prawie 7,5 mln zł unijnego dofinanso-
wania w ramach Regionalnego Programu Opera-
cyjnego Województwa Pomorskiego na lata 
2014-2020.

Montaż urządzeń rekreacyjnych przy szkołach
z oddziałami integracyjnymi

Przy Szkole Podstawowej nr 6 i Szkole 
Podstawowej nr 7 zamontowane zostały 
urządzenia rekreacyjne – huśtawki
i karuzele – dostosowane do potrzeb osób 
z niepełnosprawnościami. 

Wartość inwestycji to 100 tys. zł i została
w całości sfinansowana dzięki zdobytemu 
dofinansowaniu z funduszy norweskich. 

Rozbetonowanie placu przy Ekologu 
Zakończył się pierwszy etap prac związanych
z rozbetonowaniem placu przy ul. Stoczniow-
ców i Pomorskiej. Powstały tam zielone rabaty
z drzewami i bylinami. Pojawiły się też ławki
i kosze na śmieci. Projekt realizowała Fabryka 
Zieleni. 

W pierwszej połowie 2024 roku w tym 
miejscu przeprowadzony zostanie drugi etap 
prac, realizowany w ramach Budżetu Obywa-
telskiego.
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Godziny posiedzeń i dziesiątki uchwał

Choć bycie radnym to przede wszystkim zaszczyt i społeczna rola do wypełnienia, śmiało możemy tę 
funkcję nazwać też pracą. Na dodatek regularną, naznaczoną wielogodzinnymi obradami i spotkaniami. 

Liczby mówią same za siebie, dlatego najłatwiej podsumować zeszłoroczną pracę radnych za pomocą 
statystyk. Najważniejsze spotkania całej Rady Miejskiej Rumi, czyli sesje, odbywały się w 2023 roku 15 razy 
i trwały łącznie ponad 27 godzin (najdłuższa – ponad 5 godzin i 49 minut w marcu, najkrótsza – około 6 
minut w lipcu).

Poza tymi posiedzeniami radni pracują też w tematycznych komisjach, których jest 10, a dotyczą one
m.in. bezpieczeństwa, spraw finansowo-budżetowych, kultury, oświaty i wychowania, skarg, wniosków 
i petycji czy polityki społecznej. Wszystkie komisje obradowały łącznie w minionym roku aż 87 razy.

– W przyszłej kadencji należy zastanowić się, czy nie przekazywać obrazu także z posiedzeń komisji, ponieważ są 
one dziś najciekawszym elementem funkcjonowania rady. Na komisjach są także obecni mieszkańcy, którzy mają 
prawo zabierać głos w sprawach, które bezpośrednio ich interesują i dotyczą. Tam pojawiają się dyskusje na 
temat uchwał, które będą głosowane na sesjach, są też często obecni burmistrz i jego zastępcy, skarbnik czy 
naczelnicy poszczególnych wydziałów, którzy odpowiadają na wszelkie pytania. Trzeba też pamiętać o komisji 
rewizyjnej, która pełni ważną funkcję kontrolną. Komisje to dodatkowa praca radnych, która daje wgląd
w bieżące funkcjonowanie poszczególnych komórek urzędu – mówi Krzysztof Woźniak, przewodniczący 
Rady Miejskiej Rumi.

Najważniejsze efekty pracy radnych – te, które bezpośrednio wpływają na lokalne prawo – to podejmo-
wane przez nich uchwały. W tym roku większością głosów podjęto 155 takich aktów, choć  zabrakło wśród 
nich uchwał inicjowanych przez samych radnych czy kluby (posiadają taką możliwość). 

Aktywność rajców (jak dawniej nazywano radnych) można też mierzyć interpelacjami i zapytaniami,
w których o konkretne sprawy dotyczące miasta mogą pytać bezpośrednio burmistrza lub jego 
zastępców. W 2023 roku wpłynęło 37 interpelacji i 9 zapytań – można zapoznać się z nimi na stronie 
www.rumia.eu, w zakładce „Samorząd – zapytania oraz interpelacje radnych”.

– Skuteczność i aktywność naszych radnych mierzymy przede wszystkim sprawami, z którymi przychodzą 
bezpośrednio od mieszkańców, żeby zrealizować konkretne działania. Najczęściej są to prozaiczne tematy, ale 
dzięki temu urząd może skutecznie i szybko reagować. Składam ogromne podziękowania dla tych 

radnych, którzy wielokrotnie pojawiają się w naszych referatach 
i wydziałach z konkretnymi sprawami i pomagają w ten sposób 
sprawnie rozwiązywać problemy – mówi Michał Pasieczny,
burmistrz Rumi.

Warto zajrzeć też na listy obecności, aby sprawdzić, jak 
sumiennie radni przykładali się w 2023 roku do wykonywania 
swoich obowiązków. Spośród 21 osób, które tworzą Radę,
aż 13 z nich może pochwalić się 1oo-procentową obecnością
na sesjach w 2023 roku. Ogólna frekwencja wszystkich 
radnych kształtuje się natomiast na wysokim poziomie 93%. 
Na przeciwnym biegunie znajduje się zaledwie 27% obecności 
jednego z rajców – oznacza to, że wziął on udział zaledwie
w 4 z 15 ubiegłorocznych posiedzeń.

Decydują o najważniejszych sprawach

Bycie radnym oznacza m.in. prawo głosu nad kluczowymi dla 
danej gminy uchwałami dotyczącymi budżetu i spraw 
finansowych, planowania przestrzennego, miejscowego 
prawa, stawek niektórych podatków i opłat czy innych 
inicjatyw, które mogą wpływać na zmiany w naszych dzielni-
cach czy miastach. 

Rada jest tzw. organem stanowiącym i kontrolnym danego 
samorządu. Za wykonywanie obowiązków radnego i uczest-
nictwo w obradach radnym przysługuje też dieta, a także 
dodatki za pełnienie określonych funkcji.

Czy radni z Rumi mogą zaliczyć 2023 rok do pracowitych? Zaglądamy
do  statystyk  i  wyciągamy  najciekawsze  wnioski  dotyczące  samorządo-
wej  aktywności 21 członków Rady Miejskiej, którzy na co dzień reprezen-
tują interesy mieszkańców. Za nimi kilkanaście sesji, dziesiątki tematycz-
nych  komisji  oraz  podjętych  uchwał  i  długie  godziny  spędzone 
na  obradach  oraz posiedzeniach.

Tak pracowali miejscy radni

Zgodnie z obowiązującym prawem posiedze-

nia rady w formie tzw. sesji, na których podej-

mowane są  większością głosów najważniej-

sze decyzje, można oglądać na żywo oraz 

odtwarzać ich przebieg. Sesje Rady Miejskiej 

Rumi są dostępne w serwisie YouTube,

na kanale Sesje Rady Miejskiej Rumi – Urząd 
Miasta Rumi (www.youtube.com/@sesje).

Informacje o członkach rady oraz dane 

kontaktowe dla mieszkańców można znaleźć 

na stronie internetowej www.rumia.eu/ 
RadaMiejska.

Obrady Rady Miejskiej podczas
tzw. sesji absolutoryjnej w czerwcu 2023 roku

Wiceprzewodnicząca Rady Maria Bochniak
i przewodniczący Krzysztof Woźniak podczas sesji
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Nowe drogi, żłobek, przedszkole i hale sportowe –
taki jest plan na 2024 rok

Budowa gminnego żłobka i przedszkola, modernizacja układów 
drogowych, stworzenie 4 nowych obiektów sportowych przy 
szkołach czy nowa siedziba MOPS-u – takie są plany władz 
miasta na 2024 rok. W grudniu Rada Miejska Rumi przyjęła 
projekt przyszłorocznego budżetu. Samorządowcy zdecydo-
wali, że co najmniej 62 miliony złotych zostaną przeznaczone
na kolejne inwestycje. To rekordowa kwota w historii miasta.

Zgodnie z przyjętym dokumentem do miejskiej kasy ma wpłynąć blisko
312 milionów złotych. Natomiast wszystkie wydatki szacowane są na 
blisko 307 milionów złotych, z czego co najmniej 62 miliony zostaną 
przeznaczone na inwestycje.

Ponad 13 milionów złotych samorząd chce przeznaczyć na wykupy gruntów 
oraz poprawę jakości dróg gminnych i powiatowych. W ramach tej puli 
kierowcy doczekają się przebudowy ronda Jana Pawła II, budowy
ul. Oliwskiej oraz częściowej lub całościowej modernizacji ulic: Gdańskiej, 
Kostki-Napierskiego, Prusa, Żeromskiego, Sienkiewicza, Roszczynialskiego, 
Zbychowskiej, Piłsudskiego czy Górniczej. Powstanie także parking
przy Szkole Podstawowej nr 4 (ul. Świętojańska) oraz zakończy się projekto-
wanie parkingu przy ul. Świętopełka. W celu poprawy bezpieczeństwa
na skrzyżowaniu ul. Żołnierzy I Dywizji Wojska Polskiego z Partyzantów
i Mostową oraz na ul. Kamiennej powstaną nowe sygnalizacje świetlne. 
Miasto wybuduje również bitumiczną ścieżkę rowerową przy ul. Kosynie-
rów – pomiędzy ul. Wyspiańskiego a Centrum Handlowym Auchan. Środki 
finansowe zostaną też przeznaczone na zaprojektowanie dwóch rond –
na skrzyżowaniu ul. Dąbrowskiego z Piłsudskiego oraz u zbiegu ulic: Sabata, 
Kamiennej, Batorego i Młyńskiej. Zmodernizowane zostaną także kolejne 
chodniki, a na bocznych ulicach będą układane płyty yomb.

Zbliżoną kwotę – co najmniej 13 milionów złotych – władze Rumi planują 
zagospodarować na szkolne inwestycje. W tej sumie ujęta została budowa 
hal sportowych przy Szkole Podstawowej nr 1, Szkole Podstawowej nr 4, 
Szkole Podstawowej nr 6 oraz Szkole Podstawowej nr 7, a także stworzenie 
rodzinnego toru przeszkód w pobliżu Zespołu Szkół Ogólnokształcących. 
Kolejne miliony złotych zostaną przeznaczone na budowę przedszkola
przy ul. Chełmińskiej i żłobka przy ul. Reja.

budżetu. Zresztą koledzy i koleżanki podkreślali, że nie było 
nawet takiego budżetu w ciągu ostatnich 30 lat. Warto 
pamiętać, że jesteśmy przecież po latach trudnych,
po „Polskim Ładzie”, który nie był przejrzysty w kwestii finan-
sowania samorządów. To sukces nas wszystkich i pracy 
ponad podziałami, a także niesamowitej pracy urzędników
i burmistrza, który stoi na czele tego wszystkiego.

 –   Maria Bochniak,
 wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Rumi

– Jesteśmy w bardzo dobrej kondycji 
finansowej jako samorząd i z pewnością 
spożytkujemy te środki dla dobra 
wszystkich mieszkańców. Podczas 
moich czterech kadencji, a zatem obec-
ności w Radzie, jeszcze nie było takiego 

Realizacji doczekają się też projekty inwestycyjne zainicjowane przez 
mieszkańców w ramach Budżetu Obywatelskiego w Rumi: tężnia
solankowa przy ul. Różanej, ogólnodostępne boisko wielofunkcyjne przy
ul. Królowej Bony, rewitalizacja historycznego schronu przy ul. Dębogór-
skiej oraz montaż tablic elektronicznych na przystankach autobusowych. 
Wybudowany zostanie też plac zabaw przy ul. Polnej. W miejskim budżecie 
ujęte zostały także działania związane z rewitalizacją Placu Kaszubskiego, 
rozbudową cmentarza oraz budową mieszkań komunalnych i nowego 
urzędu miasta. Zmiany czekają również miejskie jednostki, gdzie głównym 
zadaniem będzie budowa nowej siedziby MOPS-u.

Istotne dla władz Rumi nadal są tematy związane z ochroną środowiska 
naturalnego, dlatego kolejne miliony złotych samorząd przeznaczy
na zwiększenie wykorzystania energii ze źródeł odnawialnych w budynkach 
użyteczności publicznej oraz w oświetleniu ulicznym. Spore nakłady 
finansowe zostaną też przeznaczone na tzw. bezpieczeństwo wodne: 
zbudowany zostanie zbiornik na deszczówkę przy ul. Pomorskiej, z którego 
woda po oczyszczeniu będzie wykorzystywana do podlewania miejskiej 
roślinności. Zmodernizowany zostanie również odcinek rowu granicznego 
pomiędzy Rumią a Redą. Zarezerwowane zostaną także środki na realizację 
programu „Ciepłe Mieszkanie”, dzięki któremu mieszkańcy otrzymują 
dotacje na wymianę starych pieców i okien.

Dochody planowane w 2024 roku

57% – dochody własne
25% – subwencje
18% – dotacje

18%

25%
57%

Wydatki planowane w 2024 roku

36% - wynagrodzenia
i pochodne
31% - pozostałe 
wydatki bieżące
20% - wydatki 
majątkowe
12% - dotacje 
na zadania bieżące
1% - wydatki
na obsługę długu

12%

 1%

20%
36%

31%
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Zgodnie z przyjętym dokumentem do miejskiej kasy ma wpłynąć blisko
312 milionów złotych. Natomiast wszystkie wydatki szacowane są na 
blisko 307 milionów złotych, z czego co najmniej 62 miliony zostaną 
przeznaczone na inwestycje.

Ponad 13 milionów złotych samorząd chce przeznaczyć na wykupy gruntów 
oraz poprawę jakości dróg gminnych i powiatowych. W ramach tej puli 
kierowcy doczekają się przebudowy ronda Jana Pawła II, budowy
ul. Oliwskiej oraz częściowej lub całościowej modernizacji ulic: Gdańskiej, 
Kostki-Napierskiego, Prusa, Żeromskiego, Sienkiewicza, Roszczynialskiego, 
Zbychowskiej, Piłsudskiego czy Górniczej. Powstanie także parking
przy Szkole Podstawowej nr 4 (ul. Świętojańska) oraz zakończy się projekto-
wanie parkingu przy ul. Świętopełka. W celu poprawy bezpieczeństwa
na skrzyżowaniu ul. Żołnierzy I Dywizji Wojska Polskiego z Partyzantów
i Mostową oraz na ul. Kamiennej powstaną nowe sygnalizacje świetlne. 
Miasto wybuduje również bitumiczną ścieżkę rowerową przy ul. Kosynie-
rów – pomiędzy ul. Wyspiańskiego a Centrum Handlowym Auchan. Środki 
finansowe zostaną też przeznaczone na zaprojektowanie dwóch rond –
na skrzyżowaniu ul. Dąbrowskiego z Piłsudskiego oraz u zbiegu ulic: Sabata, 
Kamiennej, Batorego i Młyńskiej. Zmodernizowane zostaną także kolejne 
chodniki, a na bocznych ulicach będą układane płyty yomb.

Zbliżoną kwotę – co najmniej 13 milionów złotych – władze Rumi planują 
zagospodarować na szkolne inwestycje. W tej sumie ujęta została budowa 
hal sportowych przy Szkole Podstawowej nr 1, Szkole Podstawowej nr 4, 
Szkole Podstawowej nr 6 oraz Szkole Podstawowej nr 7, a także stworzenie 
rodzinnego toru przeszkód w pobliżu Zespołu Szkół Ogólnokształcących. 
Kolejne miliony złotych zostaną przeznaczone na budowę przedszkola
przy ul. Chełmińskiej i żłobka przy ul. Reja.

rewitalizacja Góry Markowca i Zagórza, nie zwalniamy 
tempa. Przyszły rok to będzie ogrom pracy. Przeznaczymy 
ogromne środki na kolejne kilometry dróg, oświetlenie 
przejść dla pieszych oraz bezpieczeństwo wodne. Zacznie-
my realizację ponad 10 nowych budowli kubaturowych,
a jeśli dodamy do tego jeszcze nową siedzibę PUK-u, nową 
siedzibę straży pożarnej i halę Rumia Invest Parku, 
to naprawdę jest się czym pochwalić. Takiego budżetu 
inwestycyjnego nasze miasto jeszcze nigdy nie miało. 
Jestem przekonany, że to kolejny krok w kierunku rozwoju 
naszej małej ojczyzny. Naprzód, Rumio!

 –   Ariel Sinicki,
wiceburmistrz do spraw inwestycji

– Miejski budżet na wydatki inwesty-
cyjne w 2024 roku będzie rekordowo 
wysoki. Obecnie są to 62 miliony 
złotych, ale ta kwota jeszcze wzrośnie. 
Po realizacji strategicznych zadań, 
takich jak węzły integracyjne czy 

naprawdę kwota na bieżące utrzymanie, działalność 
obiektów, konserwację, drobne remonty. Zadania związa-
ne między innymi z przedszkolami, szkołami, zielenią, 
czystością ulic, komunikacją autobusową czy bezpieczeń-
stwem. Niezmiennie będą prężnie funkcjonować nasze 
jednostki: MOSiR, MDK, miejska biblioteka. Organizacje 
pozarządowe też skorzystają, granty dosyć znacząco 
wzrosną we wszystkich sektorach działalności.
W ostatnich latach mieliśmy odgórnie obcinane dochody, 
do dyspozycji były dużo mniejsze finanse. Teraz pojawiła 
się iskierka nadziei, pierwsze symptomy lepszego finanso-
wania samorządów. O tej kroplówce finansowej, która 
została nam podana, mówiliśmy już przed wyborami 
parlamentarnymi. Ten budżet jest dużo bardziej optymi-
styczny od tego, który podejmowaliśmy w grudniu 2022 
roku. Nie będziemy musieli tak zaciskać pasa.

 –   Michał Pasieczny,
burmistrz Rumi

– Budżet jest ewidentnie naszym wspól-
nym wielkim sukcesem, co podkreślali 
wszyscy radni, nie tylko z klubu Ponad 
Podziałami. To bardzo miłe, że inne 
kluby to doceniają. Te pozostałe
prawie 250 milionów złotych to tak

Realizacji doczekają się też projekty inwestycyjne zainicjowane przez 
mieszkańców w ramach Budżetu Obywatelskiego w Rumi: tężnia
solankowa przy ul. Różanej, ogólnodostępne boisko wielofunkcyjne przy
ul. Królowej Bony, rewitalizacja historycznego schronu przy ul. Dębogór-
skiej oraz montaż tablic elektronicznych na przystankach autobusowych. 
Wybudowany zostanie też plac zabaw przy ul. Polnej. W miejskim budżecie 
ujęte zostały także działania związane z rewitalizacją Placu Kaszubskiego, 
rozbudową cmentarza oraz budową mieszkań komunalnych i nowego 
urzędu miasta. Zmiany czekają również miejskie jednostki, gdzie głównym 
zadaniem będzie budowa nowej siedziby MOPS-u.

Istotne dla władz Rumi nadal są tematy związane z ochroną środowiska 
naturalnego, dlatego kolejne miliony złotych samorząd przeznaczy
na zwiększenie wykorzystania energii ze źródeł odnawialnych w budynkach 
użyteczności publicznej oraz w oświetleniu ulicznym. Spore nakłady 
finansowe zostaną też przeznaczone na tzw. bezpieczeństwo wodne: 
zbudowany zostanie zbiornik na deszczówkę przy ul. Pomorskiej, z którego 
woda po oczyszczeniu będzie wykorzystywana do podlewania miejskiej 
roślinności. Zmodernizowany zostanie również odcinek rowu granicznego 
pomiędzy Rumią a Redą. Zarezerwowane zostaną także środki na realizację 
programu „Ciepłe Mieszkanie”, dzięki któremu mieszkańcy otrzymują 
dotacje na wymianę starych pieców i okien.

Pozostała część budżetu (niespełna 245 milionów złotych) zostanie
spożytkowania m.in. na funkcjonowanie oświaty, pomocy społecznej
i komunikacji miejskiej, administrację, kulturę i sport, bieżące remonty dróg 
i chodników, utrzymanie zieleni i czystości w mieście, wsparcie organizacji 
pozarządowych, obsługę miejskiego monitoringu czy oświetlenie ulic.
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Przybędzie kolejnych inwestycji kubaturowych –
powstanie kilkanaście nowych obiektów

W tym roku uda się przebudować
kolejne drogi na terenie miasta

Radni podczas sesji budżetowej
w grudniu 2023 roku



Nie na marketowej półce
Wypalaną w Rumi kawę można wypić w restauracjach, hotelach czy kawiar-
niach – od Pomorza aż po Tatry. Mimo to Olle Cafe stawia przede wszystkim na 
niedużych klientów, takich jak domostwa czy biura. 

– Staramy się dbać o rynek lokalny, przede wszystkim Rumię, Redę czy Trójmiasto. 
Zwłaszcza pandemia nauczyła nas takiego podejścia. U nas ma być trochę jak

Zarażeni pasją
Właścicielami marki Olle Cafe są Sebastian Melzer i Waldek Gilla, obaj 
mieszkają w Rumi od ponad 20 lat. Poznali się jako sąsiedzi z jednego bloku.
Z czasem się zaprzyjaźnili i zaczęli chodzić na wspólne spacery z dziećmi
po mieście.

– Jeden drugiemu opowiadał, co się robi i robiło w życiu. No i tak w którymś momen-
cie mówię, że obaj jesteśmy z Rumi, są pewne możliwości. Może zrobimy coś razem? 
Tak się zaczęła ta cała nasza lokalna historia z dobrą jakościowo kawą – opowiada 
Waldek. – Wcześniej pracowałem w wielu firmach związanych z kawą, sporo się 
tam nauczyłem. Zaczynałem w dużym przedsiębiorstwie, trafiłem tam jako 
handlowiec. Zajmowałem się głównie sprzedażą kawy palonej. Wtedy totalnie nie 
miałem świadomości, na czym polega praca handlowca – to po pierwsze. Po drugie 
– w ogóle nie miałem zdania na temat kawy, po prostu mi smakowała. Tam jednak 
poznałem człowieka, który zajmował się jakością kawy w wielu dużych firmach. 
Słynny jakościowiec – pan Marek. To jest legenda polskiego rynku kawy, zarażał 
nas wszystkich pasją i wiedzą, uruchamiał najbardziej znane palarnie w Polsce. Jemu 
też trzeba przypisać zasługi za pomoc w początkach tworzenia Olle Cafe, ale przede 
wszystkim nauczył mnie wypalać kawę, a to jest typowe rzemiosło. Z kolei
w pewnym momencie ja zaraziłem Sebastiana tym bakcylem. Pokazałem, czym jest 
kawa z palarni, nie taka marketowa. No i tak zaczęła się ta nasza wspólna przygoda 
z Olle Cafe.

Dziś Waldek jest master roasterem z 25-letnim doświadczeniem i to on 
odpowiada za dobór i jakość sprowadzanej kawy, a także przebieg procesu jej 
wypalania w Olle Cafe. Dzięki wieloletniej praktyce wie niemal wszystko o tym, 
jak powinny wyglądać zamówione ziarna, jak dana kawa zachowuje się
w piecu czy też jak ustawić balans temperaturowo-czasowy. Jednym słowem: 
robi wszystko, by kawa była idealnie wypalona. Najwięcej pracy trzeba jednak 
poświęcić, by dobrać produkty, które ostatecznie znajdą się w ofercie palarni – 
za to odpowiada cały zespół Olle Cafe. Personel spotyka się na degustacjach 
kawowych, by po zbiorach odpowiednio je dobrać na nadchodzący sezon. 
Odrębnie Sebastian wniósł do wspólnego biznesu pasję, umiejętności 
marketingowe, ale i przestrzeń niezbędną do uruchomienia palarni.

– To jest mój dom rodzinny, tutaj do dziś mieszka moja mama. Lokal w zasadzie stał 
pusty przez prawie 2 lata, zanim otworzyły się drzwi do Olle Cafe – wspomina 
Sebastian. – Pierwsze 3 lata funkcjonowania, nie oszukujmy się, były bardzo trudne 
i męczące. To był intensywny czas szukania klienta, a ludzie patrzyli na nas jak
na kosmitów. Pracowaliśmy nad wszystkim, także nad edukacją rumian pod kątem 
jakości kawy. Trzeba było wytłumaczyć ludziom, że w Polsce mamy naprawdę 
dobrą kawę i to nie muszą być włoskie czy niemieckie produkty. Ten czas był też 
potrzebny, żebyśmy dotarli do społeczności lokalnej. Po tym zaczął się rozwijać nasz 
biznes – współpraca z serwisantami, biurami, instytucjami, restauracjami, sklep 
internetowy. No i tak działamy do dzisiaj.

Tego miejsca zazdroszczą nam nawet Włosi, którzy w świecie kawy uznawani są za ekspertów. Mowa
o znanej w Polsce i za granicą palarni Olle Cafe, mieszczącej się w niepozornym budynku mieszkalnym
na Placu Kaszubskim w Rumi. Drzwi do lokalu po raz pierwszy otworzyły się we wrześniu 2013 roku
i od tego czasu nieprzerwanie jest tam palona i sprzedawana kawa pochodząca z różnych zakątków świata. 
Choć obecnie firma może się pochwalić licznymi sukcesami, to początki biznesowej działalności nie były 
usłane różami.

Olle Cafe ma już 10 lat.
„Włosi zaczęli pić naszą kawę”
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Podstawa to ziarna wysokiej jakości
i znajomość techniki palenia kawy
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w piekarni, zawsze świeżo. Mamy też szeroki wybór. Nie wiemy, czy jest w Polsce 
inne miejsce, które może się pochwalić taką liczbą wystawionych na ladzie kaw.
W sklepie mamy około 50 gatunków o skrajnym pochodzeniu – różnych Kenii, 
Gwatemali czy Brazylii – wymieniają Waldek i Sebastian.

Jaką kawę piją rumianie?
Właściciele Olle Cafe podkreślają, że od początku celem ich działalności 
biznesowej była nie tylko sprzedaż dobrych jakościowo produktów, ale 
i edukowanie klientów. Czy kawa szkodzi zdrowiu? W jaki sposób działa
na metabolizm? Która ma najwięcej kofeiny? Pasjonaci chętnie odpowiadają 
na te oraz inne pytania, gdy stoją za ladą.

– Było to dla nas bardzo istotne i uważamy, że naprawdę pomogliśmy niejednej 
osobie w doborze, a nawet powrocie do picia kawy. Bardzo dużo klientów narzeka-
ło, że nie może pić kawy, a okazało się, że mogą, ale muszą to być np. dobre arabiki, 
które są genialne i nie szkodzą pod kątem kofeinowym – mówią twórcy Olle Cafe.

Prowadząc biznes, właściciele nieustannie poszerzają także własną wiedzę, 
również w zakresie kawowego gustu rumian. Zdaniem personelu Olle Cafe 
starsi ludzie są charakterni, chcą kawy mocno kofeinowej, wyrazistej. 
Natomiast młodzi wszystkiego próbują, eksperymentują, ale są też wybredni. 

– W ciągu ostatnich 6-7 lat dokonał się niesamowity postęp, przez co bardzo 
zmieniła się nasza oferta. Niemal w każdym domu jest dziś ekspres. Ludzie zaczęli 
zwracać uwagę na ziarna, u nas jest to bardzo widoczne. Dawniej sprzedawało się 
na przykład 75% kaw mielonych, na tę chwilę w zasadzie sprzedaje się 75% kawy 
ziarnistej. Ludzie są bardziej świadomi tego wyboru. Starsze osoby wracają też
do takich bardzo prostych, tradycyjnych metod parzenia. Odkopują ekspresy 
przelewowe, filtry papierowe. To naprawdę wróciło, czego parę lat temu nie było 
widać. Dripy niesamowicie się przyjęły, a więc bardzo prosta metoda parzenia.
W zasadzie, jeżeli ktoś nie poszaleje z temperaturą, to zawsze zaparzy dobrze kawę, 
no i każda będzie inna, i to jest właśnie ta cała zabawa – twierdzą rumscy eksperci.

Zagraniczne nie znaczy lepsze
Produkty Olle Cafe pojawiają się nawet na zagranicznych targach, choć 
właściciele biznesu osobiście w nich nie uczestniczą. 

– Dużo osób z takiego światka kawowego się do nas zgłasza, że bierze udział
w jakichś spotkaniach, targach, eventach i chcą przedstawić nasze produkty jako 
Rumię, Polskę. Ostatnio uczestnicy wydarzenia organizowanego w Hiszpanii byli 
częstowani naszą kawą, wcześniej był między innymi Berlin. Bardzo się z tego 
cieszymy – podkreślają Waldek i Sebastian. – Fenomenem jest, że Włosi zaczęli 
zamawiać i pić naszą kawę. Wielu osobom się wydaje, że włoska kawa jest 
najlepsza. Oni jednak palą kawę ciemniej, używają bardzo dużej ilości robusty, ta 
kawa jest bardzo intensywna. Parzenie u nich cappuccino czy espresso to jest 
bardziej show, trochę taki występ przy ekspresie. My stawiamy na smak i naprawdę 

ie mamy się czego wstydzić. Często klienci nieświadomie piją i chwalą naszą kawę, 
bo firmy, które ją u nas zamawiają, sprzedają ją pod swoją marką.

Najważniejsi są ludzie
Właściciele Olle Cafe przyznają, że mimo międzynarodowego rozgłosu 
źródłem ich biznesowego sukcesu są przede wszystkim mieszkańcy Rumi oraz 
umiejscowienie palarni. Między innymi dlatego przedsiębiorcy inwestują
w ekologiczne oraz innowacyjne rozwiązania. 

– Od 3 lat mamy całkowicie nową instalację, pochłaniacze zapachów, separatory, 
osobne kominy. Robimy wszystko, by w żaden sposób nie przeszkadzać i nie 
szkodzić mieszkańcom. Przeszliśmy chyba wszystkie możliwe kontrole, jakie są
w Polsce możliwe, jesteśmy też zarejestrowani, gdzie tylko się da pod kątem ekologii 
– zaznaczają przedsiębiorcy. – Stara Rumia i ludzie, którzy od lat tu mieszkają –
to od początku bardzo dużo dla nas znaczyło. Plac Kaszubski to przecież najstarsze 
miejsce w Rumi – takie z klimatem. Tu się niestety spotykały też 3 różne światy:
tu stary chodnik, po drugiej stronie stare płyty, a tutaj kostka brukowa, jakiś 
bordowy wjazd, a tu nagle szary kamień. To był trochę cyrk na kółkach.
Na szczęście ruszyła rewitalizacja, już coś fajnego się stworzyło: jest ścieżka rowero-
wa prowadząca prawie do Placu Kaszubskiego, mamy park i bibliotekę, kończą nam 
właśnie parking. Uważamy, że naprawdę się dzieje, nie można powiedzieć. My sami 
walczyliśmy o to miejsce od pierwszego dnia. Częściowo je ukształtowaliśmy, choć 
tej walki troszeczkę było, bo sami mieszkańcy zapomnieli o tym miejscu. Zachęcali-
śmy do dbania o to, co przed domostwami, o zieleń, zaraziliśmy tym ludzi. Teraz ci 
ludzie sami do nas przychodzą, dopingują. Staramy się rozmawiać, widzimy,
że miasto też się stara między innymi pod kątem pozyskania funduszy na ten cel.

Urodzinowe życzenie
Z okazji 10-lecia Olle Cafe jej założyciele nie oczekują wiele. Życzą sami sobie, 
by zostało tak, jak jest. 

– Zostaliśmy zaakceptowani na lokalnym rynku, mamy klientów – to nasze 
największe sukcesy i bardzo za to dziękujemy. Nie kłócimy się, jesteśmy zgodni, nie 
ma rotacji wśród pracowników, a każdy z naszej 5-osobowej załogi jest na swoim 
miejscu i każdy jest kierownikiem swojego działu. Z okazji urodzin życzymy więc 
sobie, żebyśmy mogli dalej to wszystko tak prowadzić – podsumowują Sebastian
i Waldek.
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Siedziba Olle Cafe,
czyli budynek przy Placu Kaszubskim

Na miejscu można napić się kawy
przygotowanej przez baristę
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Snujecie noworoczne postanowienia i plany na życiową formę? Warto spojrzeć na ten cel długofalowo.
Oni udowadniają, że o sprawność można zadbać nie tylko o każdej porze roku, ale i bez zaglądania w metrykę. Iwona
i Jakub Koncewiczowie to małżeństwo z Rumi, które będąc po pięćdziesiątce, przeciera nowe, sportowe szlaki – 
ćwiczą crossfit i szykują się do startu w mistrzostwach świata Hyrox, czyli połączenia biegu z elementami siłowymi.

  

 
Forma życia? Zawsze jest dobra pora 

Hyrox, czyli sposób na pięćdziesiątkę

Ona – menedżerka w branży nieruchomościowej, była koszykarka gdańskiej 
Spójni oraz AZS-u Politechniki i ratowniczka wodna. On – pracuje w branży 
medycznej, a w przeszłości występował na siatkarskich parkietach w barwach 
AZS-u Gliwice.

Za nimi już symboliczne 50. urodziny, a pomimo tego trenują kilka razy
w tygodniu, odkrywają nowe sporty i rywalizują na najwyższym poziomie. Ich 
ostatnie odkrycie to Hyrox. Za kilka miesięcy rumianie zmierzą się z najlepszymi 
z całego świata we francuskiej Nicei, przed nimi także start w lutym na mistrzo-
stwach Europy we Wiedniu. To wszystko po zaledwie roku treningu z myślą
o tej wyczerpującej kombinacji, szukając nowych wyzwań właśnie na tym 
etapie życia.

– Na pierwszym Hyrox we Wiedniu, gdy pojechaliśmy zobaczyć, jak to wygląda, 
przeraziło nas to. Niektórzy zawodnicy w naszym wieku kończyli zawody
po 3,5-godzinnym wysiłku non stop. Stwierdziłem, że tam trzeba wygrać po prostu
ze samym sobą i podejść do tego mentalnie. Nigdy nie byłem zwolennikiem biegania, 
zawsze kojarzyło mi się z jakąś taką nudą. Tutaj natomiast jest powiązanie biegu
z czymś: trzeba pobiec, żeby dojść do innej stacji, nie ma monotonii. Kiedy wystarto-
waliśmy z żoną, ciężary nie zrobiły na nas żadnego wrażenia, ale właśnie sam bieg 
sprawił nam dużo problemów. Całe zawody skończyłem z tętnem 180 – mówi 
Jakub Koncewicz.

Swoje kwalifikacje do międzynarodowych startów uzyskali podczas zawodów 
Hyrox w Warszawie – jednych z pierwszych w Polsce, bo ta rywalizacja dopiero 
zyskuje u nas na popularności. To łącznie 8 różnych ćwiczeń siłowych i wytrzy-
małościowych (np. wiosłowanie, spacer farmera, pchanie i ciągnięcie sanek, 
ergometr narciarski, burpee broad jump, wykroki z ciężarem czy wallball), 
przeplatanych za każdym razem kilometrem biegu. 

Więcej na temat Hyroxa można dowiedzieć się na stronie internetowej 
www.hyroxpoland.com.

Sport nie zagląda w metrykę

Iwona i Jakub Koncewiczowie startują w kategorii wiekowej dla osób od 50. 
do 59. roku życia. To jednak nie górna granica – jak mówią, na zagranicznych 
edycjach najstarsza zawodniczka kończąca zawody miała aż 75 lat.

Do tego, żeby w średnim wieku szukać sportowej aktywności, starają się zresztą 
przekonywać wszystkich. Po co? Głównie dla zdrowia, bo takich korzyści może 
być sporo. 

– Porównując się z naszymi rocznikami czy do znajomych, dostrzegamy kolosalną 
różnicę w myśleniu o zdrowiu i ruchu. Jest to nieporównywalne. Niestety, widzimy też 
różnicę między momentem, gdy teraz mam 52 lata, a gdy miałem na przykład 40. 
Aczkolwiek mój syn studiuje na uczelni wojskowej AWL i gdy często rywalizujemy 
razem, nawet on potwierdza, że musi się mocno starać, żeby mnie przegonić. 
Oczywiście nie we wszystkim mu dorównam, ale co ważne – nie odpuszczam – 
podkreśla Jakub Koncewicz.

Choć para rumian ma za sobą sportową przeszłość, przekonują, że dojść do 
formy można i bez takiego „zaplecza”, zaczynając od zupełnych podstaw. 
Ważna jest przede wszystkim dyscyplina.

– Podstawa to określenie małych celów, do których dążymy. Można w takim wieku 
na przykład zacząć chodzić, bo to najprostsza aktywność, nie potrzeba żadnego 
sprzętu. Czy wiecie, że robiąc codziennie 10 tysięcy kroków, spala się około 500 kcal? 
Po pięćdziesiątce warto się też cały czas rozciągać, stosować ćwiczenia cardio oraz 
podnosić ciężary, bo z każdym rokiem tracimy około 1% masy mięśniowej. Napraw-
dę nie trzeba od razu chodzić na siłownię. Można, tak jak my, zrobić sobie ją w domu. 
Warto pamiętać, aby robić tę aktywność, która sprawia radość i przyjemność. 
Nie ulegajcie modzie, klucz to prostota. Jeśli potrzebujecie zachęty, rozmowy, służymy 
pomocą – podsumowuje rumianin.  

Iwona Koncewicz podczas zawodów –
archiwum prywatne

Jakub Koncewicz wykonuje jedno z ćwiczeń – 
archiwum prywatne 

Para z Rumi na mecie jednego
z wydarzeń Hyrox – archiwum prywatne



 
 

Mieszkańcy Rumi liczą wspólne, 
szczęśliwe dekady
W grudniu dwie rumskie pary świętowały wyjątkowe rocznice zawarcia związku 
małżeńskiego. To jubileusze, które zdarzają się rzadko: państwo Irena i Zygmunt 
Pawlaczykowie wzięli ślub aż 70 lat temu,  Anna i Edmund Rompczykowie – 61 lat temu. 
Jubilatów z tej okazji odwiedził wiceburmistrz Ariel Sinicki.

„Jakże wielkie musiało być to uczucie, skoro przetrwało siedemdziesiąt lat” – tymi słowami, 
odczytanymi z treści listu dla jubilatów wiceburmistrz Ariel Sinicki pogratulował w grudniu 
państwu Irenie i Zygmuntowi Pawlaczykom osiągnięcia wyjątkowego stażu małżeńskiego.

To tak zwane kamienne gody, bo tak zwyczajowo określa się okrągły jubileusz 70 lat
od daty zawarcia związku małżeńskiego. Jak łatwo policzyć, mieszkańcy Rumi powiedzieli 
sobie zatem sakramentalne „tak” jeszcze w latach 50. ubiegłego wieku. Dziś świętują rzadko 
spotykaną rocznicę ślubu już z kilkoma kolejnymi pokoleniami swojej rodziny. 

Inna para, państwo Anna i Edmund Rompczykowie, również obchodziła w grudniu 
wyjątkową rocznicę. Mieszkańcy Rumi zostali mężem i żoną dokładnie 61 lat temu, dożywa-
jąc wspólnie zacnego wieku i kontynuując zawartą wcześniej na całe życie przysięgę. 

Wiceburmistrz Rumi przekazał obu parom gratulacje i wręczył upominki od miasta.
Czy rumskie małżeństwa w przyszłości pobiją rekordy? Według internetowych źródeł 
najdłuższe staże małżeńskie w Polsce (i jednocześnie jedne z najdłuższych w Europie) sięgały 
aż 82 lat.
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godz. 9:00 Zespół Szkół Ogólnokształcących
 (ul. Stoczniowców 6)
godz. 9:30 Salezjańskie LO (ul. Świętojańska 1 – 
 teren szkoły, wjazd od ul. Dąbrowskiego)
godz. 10:30  I Liceum Ogólnokształcące 
 (ul. Starowiejska 4)
godz. 11:00  Szkoła Podstawowa nr 8
 (ul. Rodziewiczówny 10)
godz. 11:30   Szkoła Podstawowa nr 1 
 (ul. Kościelna 6)
godz. 12:00   Szkoła Podstawowa nr 6
 (ul. Sienkiewicza 30)
godz. 12:30   Szkoła Podstawowa nr 7
 (ul. Batorego 29)
godz. 13:00-13:30  Szkoła Podstawowa nr 10
              (ul. Górnicza 19)

Irena i Zygmunt Pawlaczykowie
z wiceburmistrzem Arielem Sinickim 

Anna i Edmund Rompczykowie 
z wiceburmistrzem Arielem Sinickim 
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godz. 11:00
Orszak Trzech Króli. Msza Święta w parafii pw. Podwyższenia Krzyża Świętego.
Kościół pw. Podwyższenia Krzyża Świętego, ul. Kościelna 20

godz. 12:15
Orszak Trzech Króli. Uroczyste rozpoczęcie, przejście ulicami Kościelną, Mostową, Wiązową, 
Borówkową, Chełmińską i Dębogórską, uroczystość pod pomnikiem św. J, a Pawła II. 
Pomnik św. Jana Pawła II, ul. Dębogórska

godz. 13:00-14:00
Orszak Trzech Króli. Występ międzyszkolnego Chóru Dziecięco-Młodzieżowego MDK-u w Rumi. 
Pomnik św. Jana Pawła II, ul. Dębogórska

godz. 18:00-19:30
Koncert Świąteczno-Noworoczny. 
Hala MOSiR-u, ul. Mickiewicza 49

godz. 18:00
Koncert pt. „Za gwiazdą” zespołu MUZAika pod dyrekcją Marzeny Graczyk.
Biblioteka Janowo, ul. Pomorska 11 

godz. 18:00
Spektakl dla dzieci „Worek św. Mikołaja”. Teatr Bosko pod kierownictwem Marioli Jurkiewicz. 
MDK w Rumi, ul. Mickiewicza 19

godz. 10:00-13:00
Noworoczny turniej i pokazy zespołów UKS-u Masta Dance. 
Hala MOSiR-u, ul. Mickiewicza 49

godz. 16:00
Koncert Noworoczny. Występ zespołu MUZAika, Chóru Kaszubskiego Rumianie,
Zespołu Śpiewaczego św. Cecylia. 
Centrum Handlowe Port Rumia Auchan, ul. Grunwaldzka 108

godz. 17:00-21:00
Rumska Liga Halowa – 6. kolejka.
Hala MOSiR-u, ul. Mickiewicza 49

godz. 8:00-15:00
Młodzieżowy turniej halowy w piłce nożnej MKS-u Orkan Rumia, rocznik 2013. 
Hala MOSiR-u, ul. Mickiewicza 49

godz.17:00-21:00 
Rumska Liga Halowa – 7. kolejka. 
Hala MOSiR-u, ul. Mickiewicza 49

Kalendarz imprez
Wydarzenia jednodniowe:

6.01
(sobota)

7.01
(niedziela)

10.01
(środa)

11.01
(czwartek)

13.01
(sobota)

14.01
(niedziela)
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16.01
(wtorek)

godz. 10:00-12:00
Mistrzostwa Rumi Dzieci w Piłce Siatkowej 4-osobowej Dziewcząt i Chłopców.  
Szkoła Podstawowa nr 9, ul. Stoczniowców 6

godz. 18:00
Warsztaty „Ciało świadome”.  Warsztaty z elementami muzyko- i choreoterapii.
MDK w Rumi, ul. Mickiewicza 19. Koszt 40zł. Zapisy: zapisy@domkulturyrumia.pl. 

godz. 18:00
Wernisaż wystawy Bronisława Melzera. 
MDK w Rumi, ul. Mickiewicza 19

godz. 8:00-15:00
Młodzieżowy turniej halowy w piłce nożnej MKS-u Orkan Rumia, rocznik 2011. 
Hala MOSiR-u, ul. Mickiewicza 49

godz. 15:00-18:00
Tańce Dworskie – kurs tańca. Prowadzenie: Anna Pawlak. Organizator: Kobiecy Geniusz. 
MDK w Rumi, ul. Mickiewicza 19. Koszt 10 zł

godz. 8:30-15:00
Zimowy Turniej Tenisa Stołowego.
Hala MOSiR-u, ul. Mickiewicza 49

godz. 9:00-13:00
Mistrzostwa Powiatu Wejherowskiego Dzieci w Piłce Siatkowej 4-osobowej Dziewcząt. 
Szkoła Podstawowa nr 9, ul. Stoczniowców 6

godz. 09:00-13:00
Mistrzostwa Powiatu Wejherowskiego Dzieci w Piłce Siatkowej 4-osobowej Chłopców. 
Szkoła Podstawowa nr 9, ul. Stoczniowców 6

godz. 17:00
Spotkanie podróżnicze – Camino trzech pokoleń. Gość: Alicja Skolimowska z córeczką Zuzią. 
Występ wokalny zespołu MUZAika. 
MDK w Rumi, ul. Mickiewicza 19

godz. 18:00
Koncert „Piaf”.
MDK w Rumi, ul. Mickiewicza 19

godz. 9:00-14:00
Akcja honorowego krwiodawstwa.
Szkoła Podstawowa nr 9, ul. Stoczniowców 6

godz. 13:00-19:00 
32. Finał Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy. 
Hala MOSiR-u, ul. Mickiewicza 49

18.01
(czwartek)

20.01
(sobota)

21.01
(niedziela)

23.01
(wtorek)

24.01
(środa)

25.01
(czwartek)

26.01
(piątek)

28.01
(niedziela)



Urząd Miasta Rumi 58 679-65-00
Wojewódzkie Centrum Powiadamiania Ratunkowego 112
Jednostka Ratowniczo-Gaśnicza nr 2

Państwowej Straży Pożarnej w Rumi 58 671-01-98
Straż Pożarna 112 | Pogotowie Ratunkowe 112 | Policja 112
Komisariat Policji w Rumi  47 742-99-22
Straż Miejska w Rumi 58 671-94-73
Pogotowie Ciepłownicze 993
Pogotowie Gazowe 992 | 58 679-96-00
Pogotowie Wodno-Kanalizacyjne 994 | 58 668-73-11
Pogotowie Energetyczne 991 | 801-404-404
Referat Obrony Cywilnej i Zarządzania Kryzysowego UM Rumi 58 679-65-89
Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej 58 671-05-56
Telefon zaufania (Polskie Towarzystwo Pomocy Telefonicznej) 58 301-00-00
Przedsiębiorstwo Usług Komunalnych sp. z o.o. w Rumi 58 671-03-96

NZOZ ul. Derdowskiego 24, Rumia 58 727-24-01 | 58 727-24-02
NZOZ ul. Katowicka 15, Rumia 58 671-72-10
NZOZ ul. Piłsudskiego 48A, Rumia 58 671-98-25
NZOZ ul. Chełmońskiego 58, Rumia 58 771-25-07
Laboratorium „Medi-Lab” S.C. ul. Starowiejska 9/1, Rumia 58 671-11-23
NZOZ ul. Miłosza 3, Rumia 58 727-24-40 
Centrum Medyczne IMED ul. Katowicka 14, Rumia 58 727-21-72 
NZOZ Salubre ul. Gdańska 17A, Rumia 58 771-47-40
NZOP „DOM-MED” ul. Sobieskiego 10A, Rumia 58 679-56-86
Nocna i świąteczna opieka medyczna, NZOZ ul. Derdowskiego 24, Rumia

(pon.-pt.: 18:00-8:00, sob.-niedz.: 24 h) 58 727-29-50
Powiatowa Stacja Sanitarno-Epidemiologiczna 58 672-74-23
Szpital Specjalistyczny Wejherowo 58 572-72-00
Koordynator Ratowniczych Działań Med. 58 301-73-44 | 601-408-183
Apteka Całodobowa EKOzdrowie ul. Dębogórska 132, Rumia 58 670-48-48

WAŻNE NUMERY

PUNKT KONSULTACYJNY
Dyżurny Komisariatu Policji w Rumi (stanowisko kierowania całą jednostką) –
47 742-99-22

Sekretariat komendanta (informacje dotyczące prowadzonych postępowań) –
47 742-99-03

W przypadku pilnej potrzeby wezwania interwencji należy dzwonić
na numer alarmowy – 112

Punkt Konsultacyjny ds. Uzależnień i Przemocy w Rodzinie
58 736-10-93, ul. Młyńska 8, Rumia

Dyżury specjalistów: terapeuty ds. uzależnień, psychotraumatologa,
psychologa, psychologa dziecięcego, prawnika, radcy prawnego 
(konsultacje są bezpłatne)
 
Godziny funkcjonowania: poniedziałek, środa, czwartek, piątek
w godz. 7:30-15:30; wtorek w godz. 7:30-18:00

Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej
w Rumi informuje, iż od 2 do 5 stycznia 
2024 roku ośrodek będzie funkcjonował 
w ograniczonym zakresie w związku
ze zmianą siedziby.

Natomiast od 8 stycznia 2024 roku
MOPS będzie przyjmować interesantów
w budynku przy ul. Sobieskiego 42 
(dawny budynek FUO).

Numery  telefonów kontaktowych i adresy 
e-mail pozostają bez zmian.

Zmiany w funkcjonowaniu MOPS-u
od stycznia 2024 roku


